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LA SRA. PRESIDENTA:

Bon dia a tots i a totes. Diputats, diputades, si els sembla
començam la comissió amb l'agrupació de la secció 12,
Conselleria de Turisme, Cultura i Esports amb les seccions i
entitats afins. Pas a detallar cadascun dels debats. 

Debat 3, de totalitat i globalitat...

LA SRA. CARDONA I RIBAS:

Perdó,  Carmen Cañellas, que és al bany ara, substitueix
Antoni Marí.

LA SRA. CURTO I ALEMANY:

Ana Isabel Curto substitueix Coia Sugrañes.

LA SRA. PRESIDENTA:

Molt bé, un momentet.

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Sí, Sra. Presidenta, Josep Castells substitueix Joana Gomila
i abans de la fixació de posicions també intervendrà la diputada
Cristina Gómez. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Perfecte. Ah!, sí, María José Verdú substitueix Patricia de
las Heras i pel Grup Parlamentari Socialista?

LA SRA. COSTA I SERRA:

Sí, pel Grup Parlamentari Socialista, Pilar Costa substitueix
Llorenç Pou.

EL SR. PITALUGA I IVORRA:

Sí, i Àlex Pitaluga substitueix Carles Bona.

LA SRA. PRESIDENTA:

Molt bé. Moltes gràcies. Ara pas a detallar les esmenes.

Debat 3, de totalitat i globalitat. A) Esmenes a la totalitat. 

Grup Parlamentari Socialista. Secció 12, Conselleria de
Turisme, Cultura i Esports, esmenes 10613 i 10811; secció 37,
Fons d’impuls del turisme sostenible, esmena 10624; E02,
Agència d’Estratègia Turística de les Illes Balears, 10631; E21,
Institut d’Estudis Baleàrics, 10642; E23, Institut d’Indústries
Culturals de les Illes Balears, 10644; F01, Fundació per a
l’Esport  Balear, 10646; C02, Consorci Escola d’Hoteleria de
les Illes Balears, 10651; C05, Consorci d’Infraestructures de
les Illes Balears, 10652.

Pel Grup Parlamentari Mixt, MÉS per Menorca, secció 12,
Conselleria de Turisme, Cultura i Esports, 10420; secció 37,
Fons d’Impuls del Turisme Sostenible, 10421.

Esmenes Parcials.

Grup Parlamentari Socialista, secció 12, Conselleria de
Turisme, Cultura i Esports, al programa 455A, promoció i
serveis de cultura, 10813, 10812, 10815, 10829, 10816, 10817,
10823, 10827, 10838, 10870, 10874, 10875, 10818, 10872,
10873, 10821, 10822, 10824, 10825, 10844, 10826, 10819,
10820, 10828, 10830, 10842 i 10814; al programa 461A,
promoció i foment de l’esport, 10981, 10860, 10846, 10852,
10855, 10858, 10863, 10937, 10876, 10878, 10856, 10845,
10850, 10853, 10857, 10847, 10849, 10861 i 10862; al
programa 715C, ordenació del sector i redefinició del model
turístic, 10833 i 10831.

Secció 37, Fons d’impuls del turisme sostenible, al
programa 521E, impuls del turisme sostenible-projectes de
transport terrestre, 10952; al programa 541B, impuls del
turisme sostenible-projectes de recerca, 10954; al programa
751D, impuls del turisme sostenible-projectes turístics, 10953
i 10956; E02, Agència d’Estratègia Turística de les Illes
Balears, 10832, 10836, 10837, 10839 i 10841; E21, Institut
d’Estudis Baleàrics, 10834, 10835 i 10869; C02, Consorci
d’Escola d’Hoteleria de les Illes Balears, 10978.

Grup Parlamentari VOX, secció 12, Conselleria de
Turisme, Cultura i Esports, al programa 455A, promoció i
serveis de cultura, 10081 i 10080; al programa 751B, promoció
turística, 10089.

Secció 37, Fons d’impuls del turisme sostenible, al
programa 571H, Impuls del turisme sostenible, projectes
mediambientals, 10101.

Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, secció 12,
Conselleria de Turisme, Cultura i Esports, al programa 455A,
promoció i serveis de cultura, 10221, 10222, 10226 i 10219; al
programa 461A, promoció i foment de l’esport, 10228.

Secció 37, Fons d’impuls del turisme sostenible, al
programa 000AA, nous programes i no classificats, 10179,
10227, 10230 i 10245; al programa 521E, impuls del turisme
sostenible, projectes de transport terrestre, 10201, 10202,
10203, 10204 i 10205; al programa 571H, impuls del turisme
sostenible, projectes mediambientals, 10181, 10186, 10187,
10225, 10229, 10246 i 10183; al programa 714A, Impuls de
turisme sostenible, projectes d’agricultura, 10174, 10175 i
10176.

Grup Parlamentari Mixt, MÉS per Menorca, secció 12,
Conselleria de Turisme, Cultura i Esports, al programa 455A,
promoció i serveis de cultura, 10379, 10380 i 10413.

Secció 37, Fons d’impuls del turisme sostenible, al
programa 571H, Impuls del turisme sostenible, projectes
mediambientals, 10393; al programa 751D, Impuls del turisme
sostenible, projectes turístics, 10394 i 10395; E02, Agència
d’Estratègia Turística de les Illes Balears, 10429.

Grup Parlamentari Mixt, Unides Podem, secció 12,
Conselleria de Turisme, Cultura i Esports, al programa 000AA,
nous programes i no classificats, 10306; al programa 455A,
Promoció i serveis de cultura, 10348 i 10364; al programa
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751C, ordenació del sector i redefinició del model turístic,
10303; E02, Agència d’Estratègia Turística de les Illes Balears,
10356.

Grup Parlamentari Mixt, Sa Unió de Formentera, secció 37,
Fons d’impuls del turisme sostenible; al programa 571H,
Impuls del turisme sostenible, projectes mediambientals, 10297
i 10302; al programa 751D, impuls del turisme sostenible,
projectes turístics, 10295 i 10300.

Grup Parlamentari Popular, secció 12, Conselleria de
Turisme, Cultura i Esports, al programa 455A, promoció i
serveis de cultura, 10027 -la 10026 està retirada-, 10028 i
10037.

Secció 37, Fons d’impuls del turisme sostenible, al
programa 521B, ordenació i inspecció del transport terrestre,
10005; al programa 571H, Impuls del turisme sostenible,
projectes mediambientals, 10006, 10007, 10008 -la 10011 està
retirada-, 10012, 10057, 10058, 10059, 10060, 10061, 10062,
10063, 10064, 10065, 10066, 10067, 10068, 10069, 10070,
10048, 10049, 10050 i 10051; al programa 714A, Impuls del
turisme sostenible, projectes d’agricultura, 10047; al programa
751D, Impuls del turisme sostenible, projectes turístics, 10004,
10009, 10010, 10052, 10053, 10054, 10055 i 10056; E02,
Agència d’Estratègia Turística de les Illes Balears, 9998.

Crec que demà tendré la síndrome dels nins de Sant
Ildefons.

Ara, per a la defensa conjunta de les esmenes tenen un
temps de deu minuts. Pel Grup Parlamentari Socialista té la
paraula el Sr. Pitaluga.

EL SR. PITALUGA I IVORRA:

Gràcies, Sra. Presidenta. Bon dia, senyors diputats i
diputades. Bé, primer de tot voldria fer referència a dues
esmenes que hem presentat in voce de la secció 37, de l’ITS,
una que fa referència al Pla autonòmic de finançament de
xarxes de carrils bici, urbanes i interurbanes per accelerar el
desplegament d’una infraestructura ciclista potent a les quatre
illes, i per una altra banda l’esmena, que fa referència també a
la secció 37, de construcció d’un parc fotovoltaic per a Serveis
Ferroviaris de Mallorca.

Hem lliurat còpia a la lletrada i també a tots els grups
parlamentaris.

LA SRA. PRESIDENTA:

Demanaria si tots els grups estan d’acord amb la
presentació d’aquestes dues esmenes, que passarien a votació.

EL SR. MATEO I HERNÁNDEZ:

Bueno, en el Partido Popular estaríamos de acuerdo con la
aceptación, también teniendo en cuenta, por cortesía
parlamentaria, si se aceptaran las modificaciones que hemos
presentado de nuestras propias enmiendas.

LA SRA. PRESIDENTA:

Bueno, si quiere cuando... Bueno..., vale.

Se aceptan... S’han fet una sèrie d’esmenes noves, en
realitat, perquè són esmenes del Partit Popular que també han
estat lliurades, esper que les tenguin tots els grups. Estan
lliurades a tots els grups, Sr. Mateo? 

EL SR. MATEO I HERNÁNDEZ:

Sí, están entregadas a todos los grupos y, como hemos
comentado con la letrada, tiene que haber unanimidad para que
sean aceptadas.

LA SRA. PRESIDENTA:

Exacte. Sí?

LA SRA. COSTA I SERRA:

Per part del Grup Socialista, a allò a què fa referència el
portaveu del Grup Popular són transaccions sobre esmenes ja
presentades. El que ha presentat ara el Grup Socialista, el meu
company Pitaluga feia referència a noves esmenes que
presentam in voce. Respecte de les del Grup Popular encara les
estam repassant. No tendrem problema que es tenguin en
compte modificacions de les pròpies esmenes que afecten el
Partit Popular, estan rectificant les seves, però és que n'hi ha
d'altres, em sembla, que afecten altres grups que encara les hem
de repassar, perquè quedi clar el nostre criteri.

EL SR. MATEO I HERNÁNDEZ.

Perfecto, me parece perfecto.

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Disculpi, Sra. Presidenta. Jo vull fer dues consideracions.
Jo he rebut aquestes nou o deu propostes de transacció del
Grup Popular, d'acord amb el Reglament s'han presentat per
escrit i, per tant, es poden admetre a tràmit, però el Reglament
diu: “Sempre que tendeixin a aconseguir un acord per
aproximació”. Jo llavors crec que la Mesa hauria de qualificar
si realment això tendeix a un acord per aproximació. 

Ho dic perquè, clar, a veure..., jo entenc que està molt bé
que els grups presentin transaccions, però també han d'entendre
els grups que presenten transaccions que els altres grups ens
hem de formar un criteri sobre aquestes esmenes. Clar, en plena
discussió, formar-se un criteri, sobretot pels grups que només
tenen un diputat aquí, perquè, clar, els grups que tenen quatre
diputats es poden repartir la feina. Llavors, si finalment
s'accepten aquestes esmenes a tràmit, jo crec que en acabar el
debat hauríem de deixar mitja hora per poder-nos estudiar
aquestes propostes de transacció. Això pel que fa a les
propostes de transacció.

Pel que fa a les propostes d'esmena, de noves esmenes,
lamentant-ho molt, jo no accepto noves esmenes, perquè... -i
em sap greu en aquest cas pel Grup Socialista-, però..., perquè
això pot assentar un precedent, i la tramitació d'aquests
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pressuposts ja està sent molt complicada, i si ara ens posem a
cada secció a presentar noves esmenes, el garbuix serà
fenomenal. 

Per tant, a mi em sap greu, sentint-ho molt, molt
profundament, però nosaltres vetarem l’admissió a tràmit de
noves esmenes.

Gràcies, Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Castells. Llavors no s'admeten les esmenes del
Partit Socialista. Entenc que es...

(Remor de veus)

D’acord. Idò hi ha dos tipus d'esmenes que es presenten,
unes són modificacions d'esmenes del Partit Popular, que
modifiquen les seves pròpies esmenes, i després hi ha alguna
transacció a esmenes de Sa Unió de Formentera.

LA SRA. COSTA I SERRA:

Perdó, Sra. Presidenta, el Grup Socialista, supòs que amb
l’embull que hem tengut al principi  en passar esmenes, la
transacció que diu que fa el PP a Sa Unió de Formentera,
nosaltres no la tenim. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Volen que aturem cinc minuts per aclarir aquesta situació?
D’acord, idò si els sembla bé... cinc minuts, tres minuts...

(Pausa)

LA SRA. PRESIDENTA:

Diputats, diputades, reprenem la comissió si els sembla.

Aclarides una sèrie de qüestions inicials, si els sembla bé
tornam començar. 

El Grup Parlamentari Socialista, per una banda, que
presenta dues esmenes noves, el Grup Parlamentari Popular
presenta una modificació d'una esmena de Sa Unió, és una
transacció d’una esmena, i la resta són modificacions d'esmenes
presentades pel Partit Popular. Llavors els demanaria que
acceptem a tràmit aquestes esmenes perquè es puguin votar o
no, perquè requereixen unanimitat, excepte la de Sa Unió de
Formentera, que es pot acceptar, perquè no requereix
unanimitat. Per tant, Sr. Castells.

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Gràcies, Sra. Presidenta. Nosaltres, en consonància amb el
que he dit abans, no acceptem modificacions d'esmenes.
Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Molt bé. Sr. Apesteguia.

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

Sí, nosaltres pel mateix criteri que ha formulat el Sr.
Castells, també ens oposam a la incorporació d’esmenes i
d’autotransacció o de la modificació d’esmenes que,
consultades ràpidament, suposen una modificació substancial
de l’esmena inicial, no és una modificació menor. 

Quant a la transacció a l’esmena del diputat per Formentera,
des del Grup Parlamentari de MÉS per Mallorca també,
malgrat que evidentment s’ha d’aplicar el criteri del Reglament,
ens sobta que aprofitant una esmena d’un diputat que no és
aquí, que per tant, no podem conèixer el seu criteri, s’intenti fer
una modificació pressupostària. Coneixent a més, com tots
coneixem la situació política que es viu entre el grup que
presenta la transacció i el diputat autor de l’esmena. Per tant, jo
crec que el lògic seria que aquesta transacció es dugués en el
ple i poguéssim conèixer, per cortesia parlamentària, per
deferència, la feina que ha fet aquest diputat presentant
originalment l’esmena, que es dugués en el ple i allà es debatés
i es prengués en consideració si s’ha de prendre en
consideració. Almanco volem manifestar la discrepància del
nostre grup en aprofitar una esmena per fer una transacció d’un
diputat que no és aquí, que no podem conèixer la seva opinió.

LA SRA. PRESIDENTA:

En qualsevol cas quedarien vives les dues, no?, si s’aprova
o no. Pel Grup Parlamentari Socialista.

LA SRA. COSTA I SERRA:

Gràcies, Sra. Presidenta. En el mateix sentit que el Sr.
Apesteguia, respecte de l'esmena presentada pel Partit Popular
a una de Sa Unió, entenem que no podem votar aquí, ...
nosaltres ens manifestam en contra de votar una transacció
sense saber quin és el criteri del proposant, perquè es podria
donar la contradicció que s'aprovés una esmena que va en
contra de l’original, sense saber quin és el criteri del diputat
proposant. 

Respecte de les autoesmenes del Grup Popular, no tenim
inconvenient que es puguin votar. Si bé, com que es necessita
unanimitat i ja no n’hi ha, no afectarà en res. 

LA SRA. VERDÚ I TORRES:

Bé, nosaltres no teníem cap problema que s’admetessin a
tràmit les transaccions i que després votàssim el que
consideràssim oportú.

LA SRA. PRESIDENTA:

Sr. Mateo.

EL SR. MATEO I HERNÁNDEZ:

No, después de escuchar a los demás grupos parlamentarios,
nada más que añadir. Al final no se van..., como se requiere
unanimidad para que se acepten las modificaciones de nuestras
propias enmiendas. Nada que decir. Nosotros tampoco
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hubiéramos tenido inconveniente en aceptar las enmiendas del
Grupo Socialista.

Por lo tanto, nada más que decir.

LA SRA. PRESIDENTA:

Vale, pues muchas gracias. Donat que no hi ha unanimitat,
no s’accepten aquestes esmenes a tràmit.

Per tant, ara començaríem amb la defensa conjunta de les
esmenes. Per part del Grup Socialista té la paraula el Sr.
Pitaluga, per un temps de deu minuts.

EL SR. PITALUGA I IVORRA:

Sí, moltes gràcies, Sra. Presidenta. Les nostres esmenes
responen òbviament a la visió del Grup Parlamentari Socialista
en matèria turística, cultural i esportiva i també responen a la
crítica que hem fet al llarg d’aquests mesos de legislatura a la
política actual de la mateixa Conselleria de Turisme, Cultura i
Esports.

És un pressupost, al nostre entendre, que no té cap sentit
relacionar les matèries de turisme, cultura i esports, simplement
és una suma de pressupost, tal com nosaltres ja ens temíem: un
pressupost enfocat a la promoció turística i poca cosa més,
sense noves idees i sense nous projectes per resoldre cap dels
problemes que ha d’afrontar el nostre territori en aquestes
matèries; un pressupost que globalment consideram que no és
el que necessita la nostra comunitat autònoma. És per això que
tenim una esmena, la 10613, a la totalitat del pressupost de
Turisme, Cultura i Esports.

Ara passaré punt a punt. Bé, pel que fa a Turisme, hem de
dir que també hem fet una esmena a la totalitat, que és la
10631, a l’Agència d’Estratègia Turística de les Illes Balears i
volem destacar quatre esmenes parcials de les presentades. 

En primer lloc, l'esmena 10826, que fa que l'augment que es
fa en promoció turística de 200.000 euros passi a finançar
l'Observatori de la Cultura de les Illes Balears, un projecte
enllestit la passada legislatura i que ara s’ha d’executar. 

En segon lloc, volem destacar l'esmena 10831, que fa
referència al Pla de millora per als establiments afectats pel
decret del turisme d'excessos amb 600.000 euros, un decret que
quan s'aplica, com va demostrar el cas del municipi de Calvià,
dóna bons resultats i que caldria mantenir. 

En tercer lloc, tenim l'esmena 10833, per realitzar un
programa de col·laboració amb els consells insulars per lluitar
contra el lloguer de vacances il·legal, un dels principals
problemes que té la nostra indústria turística pel que té de
competència deslleial, generadora de problemes de
massificació i que no aporta cap benefici a l'erari públic de la
nostra comunitat i que influeix molt negativament en el
problema d’habitatge que té la nostra comunitat autònoma. 

I en quart lloc volem destacar l'esmena 10832, que suposa
un pla de xoc per al sosteniment de manera puntual del
programa de viatges de l'IMSERSO per a les illes de Mallorca,

Menorca, Formentera i Eivissa, un programa que hem de
contribuir a millorar quan s'aplica a les nostres illes.

 Per altra banda, i finalment, en aquest apartat de Turisme
tenim algunes esmenes conformades per necessitats concretes
dels diferents municipis i illes. Destacam l’esmena 10836, de
millores a l'accessibilitat en zones turístiques i del patrimoni
d'Eivissa, com són les escales mecàniques des de la Plaça del
Parc fins a la Plaça del Sol; la 10837, de millores en
l'accessibilitat en zones turístiques i del patrimoni d'Eivissa,
situant unes escales mecàniques al Puig dels Molins; i l'esmena
10841, amb rutes de senderisme per Sant Antoni de Portmany
que ajuda a la desestacionalització de la temporada turística.

Bé, pel que fa al Fons d'impuls del turisme sostenible, aquí
tenim una esmena també a la totalitat, la 10624. Volem
recordar que, pel que fa a l'articulat, ja havíem esmenat
l’eliminació de dos objectius de la Llei de l’ITS que per a
nosaltres, el Grup Socialista, són molt importants, com són
l'habitatge, principal problema de la ciutadania ara mateix, i les
polítiques d'ocupació. Així, l'esmena a l'articulat té la mateixa
motivació que l'esmena al fons d’aquest impost que hem
presentat ara mateix.

Per altra banda també modificam el fet que la capitalitat de
Palma, de Vila i les inversions de la reserva de la biosfera es
facin a càrrec de l’ITS, ja que així es perd una part de la
inversió per aquests indrets, i a més a més condicionen les
inversions donada l’eliminació dels dos objectius abans
esmentats.

Tenim esmenes concretes també, força importants dins de
l’ITS, com són l’esmena 10978 per garantir la posada en
funcionament de l’Escola d’Hoteleria d’Eivissa amb 3 milions
d’euros; l’esmena 10952, d’establiment d’una partida per
destinar a la construcció del tren de Llevant a Mallorca, una
esmena de 30 milions d’euros, on es tracta de continuar el
projecte ja creat i que tenia una partida al pressupost de l’any
passat, un projecte clau per millorar la mobilitat
significativament, tot i afavorint la reducció de la cogestió en
les carreteres i minvant al mateix temps l’impacte negatiu que
produeix un transport basat en l’ús del vehicle privat.

I, per altra banda, també és molt important l’esmena 10956,
una esmena genèrica de l’habitatge, amb fons de l’ITS, per fer
HPO per 16 milions d’euros i així fer front al principal
problema de les Illes, assegurant la generació d’habitatge
assequible per als nostres ciutadans i ciutadanes.

I finalment, destacar també l’esmena 10953, relacionada
amb l’ocupació, que estableix una partida dins de l’ITS per
destinar a la formació dels treballadors i treballadores de les
Illes Balears d’acord amb la distribució territorial establerta a
l’article 51 del Decret 35/2016, que també corrobora la nostra
visió sobre l’ús de l’ITS que ha de contribuir a la millora del
sector econòmic turístic en general i de la classe treballadora en
particular.

Finalment, dins de la necessària diversificació del nostre
model econòmic, tenim una esmena, la 10854, d’increment de
la partida de l’ITS per destinar a recerca, d’acord amb la
mateixa distribució territorial que l’esmena anterior.
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Pel que fa a Cultura, des del Grup Socialista veim un
pressupost amb una clara voluntat de minimitzar totes les
polítiques a favor de la nostra llengua. Hi ha ajudes que
s’amaguen al pressupost i és per això que hem demanat a
l’esmena 10815 afectar expressament l’aportació anual que es
feia a l’Institut Ramon Llull, consorci participat tant pel Govern
de les Illes Balears com per la Generalitat de Catalunya, que
promociona la nostra llengua catalana, o les destinades
directament a la protecció de la nostra llengua com recuperar
la partida destinada a la institució Antoni Maria Alcover per a
foment de la llengua catalana, l’esmena 10817, o l’esmena
10869, de protecció i foment de la llengua catalana a
Formentera.

També hem volgut recuperar partides com la destinada al
Consorci d’Eivissa Patrimoni de la Humanitat amb
transferències corrents, a l’esmena 10816.

Per altra banda, s’han presentat una bateria d’esmenes
adreçades a la millora d’infraestructures culturals a cadascuna
de les illes, com pugui ser l’esmena 10818, d’inici del museu
de Sa Senieta a Formentera, la 10828 del Museu de la Mar a
Eivissa, la 10844 per als tallers pedagògics del Museu
Arqueològic d’Eivissa i Formentera, la 10819 per a la
rehabilitació del Teatre El Salon a Es Castell, la 10827 de
recuperació del projecte del Parc Arqueològic dels Closos de
Can Gaià a Portocolom, i la 10830 per al centre de creació i
recerca de Llucalari.

També tenim altres esmenes d’ajudes a entitats culturals, on
destaca l’ajuda econòmica per al Teatre Casino 17 de gener a
Ciutadella, la de l’Ateneu de Maó, la Fundació Illa del Rei, la
Fundació Ciutadella Cultura de Menorca o el Centre d’Art a
Sant Ferran de les Roques, entre d’altres.

Altres esmenes a destacar són les que fan referència a
l’ampliació de l’horari de la Biblioteca de Can Salas, la
reforma de l’Escola Graduada de Muro, l’inici de les reformes
del Convent de Sant Diego, la redacció del projecte
d’adquisició i projecte de rehabilitació del Centre Cultural La
Palmera d’Es Migjorn o la col·laboració econòmica per a la
redacció del projecte de nova auditoria a Sant Antoni de
Portmany. A Eivissa es vol continuar amb l’aportació anual per
a l’Orquestra Simfònica del Patronat de Música del municipi
d’Eivissa o continuar la segona fase del projecte de Can
Portmany a Sant Rafel de Sa Creu, entre d’altres.

Així mateix i finalment en Cultura, proposam augmentar la
partida destinada a les ajudes al sector audiovisual amb les
nostres esmenes 10814 i 10834, de participació a la Fira de
Tàrrega per promocionar el Mercat de les arts escèniques, i
l’esmena 10835 per participar en el Mercat de la música de
Vic.

I finalment també voldríem recordar que tenim una esmena
a la totalitat de l’Oficina de llibertat lingüística, que per a
nosaltres és una oficina de persecució lingüística, una oficina
amb un pressupost de 750.000 euros, que no han estat capaços
de justificar ni amb un powerpoint. 

Bé, i finalment, pel que fa a Esports, hem fet una esmena a
la totalitat de la Fundació Balear de l’Esport i tenim esmenes

concretes on destacam les esmenes que el que volen és garantir
la protecció del rendiment esportiu, especialment als més joves,
i reformar les instal·lacions esportives, un tema que ja vàrem
patir a Eivissa, coneixem bé... el que pot passar quan no es
protegeixen aquestes instal·lacions, com un accident que va
tenir malauradament un alumne a Eivissa.

Bé, i si això... a l’altre torn intentaré acabar amb les
esmenes d’Esports i també aprofitaré per comentar què farem
respecte de les esmenes dels altres grups.

Moltes gràcies, Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sr. Pitaluga. Pel Grup Parlamentari VOX,
té la paraula la Sra. María José Verdú, per un temps de deu
minuts.

LA SRA. VERDÚ I TORRES:

Moltes gràcies, presidenta. Nosaltres hem presentat quatre
esmenes a aquests pressupostos. La primera és per dotar dues
places que estan creades i no dotades a l'Arxiu del Regne de
Mallorca i una altra plaça creada i no dotada a la Biblioteca
Pública de Can Sales, les tres són del grup A.

Després, una altra esmena, la 10080, per a la digitalització
dels fons documentals, també de la Biblioteca Pública de Can
Salas. 

L'altra esmena que hem presentat, que és la 10089, fa
referència al punt número 20 que forma part del pacte PP-VOX
i que diu: “Promocionarem les Illes Balears com a destinació
turística cultural, gastronòmic, esportiu, d'esdeveniments rurals,
nàutics i de negocis, sense deixar de costat el turisme de sol i
platja, i apostarem per la desestacionalització i l'oferta de
qualitat”. 

Aquesta esmena que hem presentat és sobre la base de
promocionar les Illes Balears com a destí cultural i per
promocionar i augmentar la dotació dels estands per a les fires
turístiques, a través d'aquesta partida de  promoció de l’ATIB. 

I la darrera que hem presentat fa referència a l'estació de
depuració d'aigües residuals de Santa Ponça, perquè també
demanam una reforma d'aquesta planta de tractament d'aigües. 

En principi, aquestes són les nostres esmenes i escoltarem
les altres.

Moltes gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Verdú. Pel Grup Parlamentari MÉS, té la
paraula el Sr. Apesteguia, per un temps de deu minuts.

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

Sí, moltes gràcies, Sra. Presidenta. Pel que fa a les esmenes
a aquesta secció, dividint-les en els programes en què s’han
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agrupat, pel que fa a la promoció i serveis de la cultura,
nosaltres proposam mantenir l'aportació que el Govern feia a la
Fundació Antoni Maria Alcover, que estranyament ha
desaparegut dels pressuposts, tampoc no en coneixem la raó
perquè el conseller va ser incapaç de detallar-nos-ho; mantenir
l’aportació a l'Institut Ramon Llull, que s'ha vist lleugerament
minvada i, en qualsevol cas, és un punt important pel que fa a
la promoció dels nostres creadors a l’exterior. També proposam
augmentar l'aportació al Teatre d'Inca i, finalment, mantenir
l’aportació que existeix a l’Oficina de Defensa dels Drets
Lingüístics, que és de 150.000 euros, en detriment dels 750.000
euros de la inútil i política oficina de persecució del català amb
què el PP pretén pagar els serveis a VOX, uns serveis bastant
ineficaços, sovint.

Pel que fa a la promoció i al foment de l'esport proposam
mantenir l’ajuda als consells insulars al programa de Valors a
l'Esport, perquè consideram que de cap de les maneres es pot
considerar que en el món de l'esport s'hagin assolit les fites que
s'havien posat quant a educar en valors. Basta anar -ho vaig dir
a la comissió també inicial-, basta anar a un camp de futbol
infantil qualsevol cap de setmana de les nostres illes per veure
que cal educar molt en valors en el món de l'esport precisament
perquè sigui una pràctica, que no només sigui des del punt de
vista físic, sinó també des del punt de vista social i cultural,
sana. 

Pel que fa als nous programes no classificats, en referència
al Fons d'Impuls del Turisme Sostenible, aquí s'han agrupat una
mica els que no cabien a cap altra banda, però hi ha l'adquisició
de la Bastida d'Alaró, que és un espai important des del punt de
vista mediambiental, i que seria formar part del patrimoni del
Govern de les Illes Balears; també la rehabilitació dels escars
de Portocolom, que com vostès saben ara mateix estan en un
moment de degradació important; la construcció de dos dipòsits
i la reparació d'un tercer a Campanet; i dotar-nos d'un pla
d'adaptació d'infraestructures hídriques per poder planificar les
intervencions en aquest àmbit. 

Pel que fa als projectes de transport, proposam un pla
d'ajudes a ajuntaments per a plans de mobilitat, perquè com
vostès saben els ajuntaments a poc a poc s'han anat dotant
d’aquests plans de mobilitat, però si no els ajudam a
executar-los acaben moltes vegades en paper banyat. Per tant,
també no només els hem d'ajudar a redactar i aprovar aquests
plans, sinó també després a dur-los a terme. També proposam
la dotació de la via verda i d’un carril bici entre Alaró i Consell
o la recuperació de la ruta, la recuperació de l'antiga via
ferroviària entre S'Arenal i Llucmajor per fer-hi una ruta
senderista. 

Pel que fa als projectes mediambientals, proposam l'estudi
de l'ampliació de la Reserva Marina de Palma i també la del
Parc Nacional de Cabrera, d’aquelles parts d’especial
protecció; la millora dels serveis de la neteja del litoral, que és
una zona especialment tensionada i que, per tant, necessitam
reforçar aquest servei per seguir tenint un litoral des de tots els
punts de vista de la forma adequada; l’obertura de Can Fasser
a Andratx o la millora dels EDAR, en aquest cas, de Campos,
Andratx i Sóller, que s’afegirien a la proposta de la  portaveu
que m'ha precedit quant a les necessitats de la millora del
sistema de depuració a les nostres illes. 

I pel que fa als projectes d'agricultura, proposam també la
dotació de maquinària en el sector per dinamitzar el sector de
la biomassa que, especialment a les àrees forestals com pot ser
la Serra de Tramuntana, pot ser un sector especialment
interessant per mirar de donar un valor al bosc i deixar-lo de
contemplar des del punt de vista romàntic, sinó des d'un punt
de vista d’una intervenció interessant també per part del sector
privat; també en aquest mateix sentit, amb la biomassa, però
també aportant-li criteris de circularitat, un altre projecte
referent al món vinícola; i, finalment, unes ajudes per al
manteniment del paisatge. 

Com que crec que em sobra temps, jo ja em posicionaré
sobre les esmenes de la resta de grups. Sí que volia fer dues
preguntes, una al Grup Parlamentari Socialista, perquè si no
forma part del grup d'esmenes retirades -i ja em perdonaran si
m'he perdut en aquest tràfec-, però jo entenc que la 10875 i la
10819 no sé si són la mateixa o no. Ho dic perquè una és 
rehabilitació del Teatre Salon d'Es Castell, conveni amb
ajuntaments i consell, i una altra és rehabilitació del Teatre El
Salon d’Es Castell. Per tant, no sé si és que està duplicada en
aquest sentit, simplement és un aclariment, però ja avanç que
donarem suport a totes les esmenes del Partit Socialista.

Pel que fa al Grup Parlamentari VOX sí que tenim un dubte
sobre la 10081 pel càlcul de les tres places que proposen dotar,
atès que són tres places de nivell A, la veritat és que 80.000
euros creim que no és una quantitat suficient per sufragar tres
places de nivell A. Simplement és per saber exactament d'on
neix el càlcul d'aquesta quantitat exacta.

Pel que fa el Grup Mixt, tant al Grup MÉS per Menorca
com a Podem donarem suport a totes les seves esmenes. I el
Partit Popular, com ja vaig fer a l'anterior debat que em va
pertocar que era, si no vaig malament, el de l'articulat, atès que
encara no han tengut a bé ni el Grup Popular ni el Govern a
negociar cap esmena amb quest grup, entenem que queda
l'espai obert per a la setmana que ve i, per tant, de moment, hi
votarem en contra. 

Moltes gràcies 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Apesteguia. Pel Grup Parlamentari Mixt té la
paraula el Sr. Castells, per un temps de cinc minuts.

EL SR. CASTELLS I BARÓ: 

Moltes gràcies, Sra. Presidenta. Bé, a aquesta secció hem
presentat diverses esmenes parcials i, a més a més, també dues
esmenes a la totalitat. Començaré argumentant el perquè
d'aquestes esmenes a la totalitat, concretament al conjunt de la
secció 12 i també la secció 37.

Respecte de la secció 12, és una esmena a la totalitat perquè
és una esmena a l’orientació global del pressupost d'aquesta
conselleria que clarament en aquest pressupost es veu com
aquest govern -tampoc no és cap sorpresa per a nosaltres-, però
insisteix en l’error d’aprofundir la dependència del turisme a
les nostres illes. És a dir, aquesta dependència d'un únic sector
en perjudici de la diversificació econòmica. Això, evidentment,
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té la seva correspondència en el pressupost d’empresa, on es
veu que precisament les polítiques que haurien d’afavorir la
diversificació econòmica són absolutament absents. Per tant,
nosaltres no podem acceptar aquesta visió, creim que és un
error, creim que s’ha demostrat que és una deriva que perjudica
econòmicament el futur de les nostres illes i, per tant, no podem
fer una altra cosa que presentar aquesta esmena a la totalitat. 

A banda d'això, també aquesta conselleria és responsable,
com a responsable de les polítiques de cultura, de les polítiques
de normalització lingüística, doncs, també veiem en aquest
pressupost com es fa un pas més per arraconar les polítiques de
suport a la llengua catalana. Evidentment, això després a altres
seccions del pressupost es confirma aquesta orientació, per
exemple amb la creació de l’Oficina de persecució lingüística,
però sense anar més enfora, aquesta conselleria, que el partit
que governa presumeix que sí que fa polítiques de
normalització lingüística, veiem que en el còmput global s’han
disminuït en 1 milió d'euros les polítiques de suport a la llengua
catalana. Per tant, es veu clarament que és un fil conductor
d’aquest govern i, per tant, nosaltres tenim l'obligació de cridar
aquest alto, i aquest és el segon argument que tenim per
presentar aquesta esmena a la totalitat. És a dir, a la banda de
Turisme i també a la banda o per la banda de Cultura en tot allò
que fa als temes de normalització lingüística. A banda, també
hem presentat una esmena a la totalitat a la secció 37, perquè,
com ja vaig argumentar en el ple, a una pregunta oral a la
presidenta, s’està pervertint absolutament aquest fons, primer,
perquè s'està distribuint, sense haver seguit el procediment que
fixa la llei. Però és que, a més a més, s'aprofita per posar dins
aquesta secció el finançament, uns finançaments específics, uns
mecanismes addicionals de finançament, com pot ser la Llei
Menorca Reserva de Biosfera o també la capitalitat de Palma
i la capitalitat de Vila. És a dir, es paguen amb la recaptació de
l'Impost del Turisme Sostenible, la qual cosa perverteix
absolutament el sentit de les lleis que creen aquests mecanismes
de finançament, tant el de Menorca Reserva de Biosfera, com
el de capitalitat de Palma i com de capitalitat de Vila. El
resultat del qual acaba sent escamotejar a aquests organismes
uns doblers que el Govern hauria de transferir en aquests
conceptes. 

Pel que fa a les esmenes parcials, molt breument, veuran
que n’hem presentat gairebé podríem dir quatre en clau local,
sobre Fundació Ciutadella Cultura, activitat museística de Can
Saura, el Nomenclàtor de Toponímia i l'ens de gestió al
Convent de Sant Diego. Són esmenes que van dirigides a
continuar amb compromisos que tenia el Govern. Com vostès
saben, el Govern assumeix el finançament de tota una sèrie
d'infraestructures culturals arreu de les Illes, però té alguns
buits importants, sobretot pel que fa a Ciutadella, això d'una
banda, és a dir, igual que, per exemple, es participa en el
Patronat del Teatre de Maó i amb molts altres teatres de les
Illes, doncs, en el cas de Ciutadella, aquí hi ha un buit que
omplíem amb aquestes esmenes, que són ajuts molt modests,
com vostès poden veure, però que ens sembla que són
importants, perquè el Govern s'impliqui també en el
manteniment de l'activitat cultural a Ciutadella. 

Per acabar, l'esmena 10393 va en la mateixa línia de
l'esmena a la totalitat que hem fet a la secció 37. És a dir, aquí
el que fem és llevar del finançament que es dóna de forma

finalista dintre de la secció 37, Menorca Reserva de Biosfera,
capitalitat de Palma i capitalitat de Vila, i li llevam aquesta
atribució a nivell de concepte, que fa que es doni carta de
naturalesa a aquesta idea tan ocurrent que ha tengut el conseller
Costa, que suposo que ell considera que és una idea molt audaç
-acab tot d’una-, que és escamotejar -com deia- aquests doblers,
pagant-los amb ITS. Llavors, com que això no ho podem
admetre, també hem fet, 
a banda de l'esmena a la totalitat, aquestes esmenes parcials. 

Això és tot. Gràcies, Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies. Per Unides Podem té la paraula la Sra.
Gómez, per un temps de cinc minuts.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Gràcies, Sra. Presidenta. Bon dia, diputades i diputats.
Nosaltres hem presentat nou esmenes parcials en aquesta
secció. La primera és de 2 milions, és la 10306, i aquí el que
demanam és una partida que sigui important i que demostri
voluntat política autonòmica del Govern, respecte de Menorca
Talaiòtica, és una partida dirigida a reforçar el nomenament per
la UNESCO de Menorca Patrimoni de la Humanitat en aquest
sentit. 

Després tenim l'esmena 10348, que pretén recuperar el
patrimoni històric i cultural dels Molins. Són 300.000 euros. 

Després, la 10364, referida a Formentera, per a redacció del
projecte de rehabilitació i espai museogràfic Sa Senalleta
d'aquesta illa.

La 10303, aquí consideram és que Balears no necessita
promoció turística, de fet, segons el nostre entendre, estam en
una necessitat aclaparadora de decreixement turístic, perquè
hem estat incapaços, de moment, de diversificar l'economia, i
aquest monocultiu turístic ens està matant. És a dir, a més
guanys turístics, més pobresa de la nostra població, de la nostra
ciutadania. Açò està ja comptat, és a dir, hi ha nombres, hi ha
estadístiques, es produeix una relació inversa entre riquesa i
desigualtat social; i nosaltres el que pensam és que aquesta gran
partida que s’ha proposat per part del Partit Popular, de
promoció turística, de 95 milions, el que proposam és que es
doni de baixa i aprofitant aquests doblers donaríem d'alta dues
grans partides, una de 43 milions d'euros i una altra de 52
milions d'euros, per recuperar, en primer lloc, el transport
públic gratuït i assegurar que, independentment que vengui la
partida de l'Estat, tinguem prou doblers per millorar també la
qualitat del servei; és clar que es necessiten incorporar noves
rutes, reforçar les existents, perquè la gratuïtat del transport
públic s’ha demostrat una mesura d'èxit, s'han doblat els
usuaris. I entenem que, independentment de què vengui ajuda
de l'Estat, que confiam que sigui així, pensam que s'ha de
blindar la quantitat. 

Després 52 milions d'euros d'escut social, que no entenem
com la Conselleria d’Afers Socials, tot i que ja no estiguem en
un escenari postCOVID, no hagi mantingut aquesta partida, vist
que anam de calamitat en calamitat, conflictes internacionals
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que afecten directament els preus de la borsa de compra, dels
combustibles que paga tothom, i pensam que aquesta partida
s'ha de mantenir. Per tant, és una baixa que derivam a altres
seccions. 

Després hi la l’esmena 10356, important, és una partida a
quatre anys, que és per finançar la construcció dels habitatges
socials famosos de Don Pepe d’Eivissa, 18.700.000 euros. 

Després l’esmena 10297, aquí, aquests 400.000 euros, ...
pensam que s'ha de donar més suport a les partides de
sostenibilitat ambiental. Són 400.000, com he dit. 

L'esmena 10302, aquesta és una esmena que presentam...
Ah, perdó, crec que estic entrant a Formentera. Perdonau, és
que en teníem de coincidents.

Val, ja està. Em podeu confirmar, perquè teníem partides
coincidents, ho dic perquè ha estat una cosa que hem intentat
... Les 10297, 10302, 10295 i 10300, aquestes quatre, tot d’una
hem pensat que tenien l’error d’UPF...

LA SRA. PRESIDENTA:

Són de Sa Unió de Formentera.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Són de Sa Unió? Idò torn enrere, perquè en teníem de
coincidents.

Idò ja està.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sra. Gómez. Pel Grup Parlamentari Popular
té la paraula el Sr. Mateo, per un temps de deu minuts.

EL SR. MATEO I HERNÁNDEZ:

Sí, muchas gracias, Sra. Presidenta. Señoras diputadas,
señores diputados, muy buenos días a todos. Me gustaría
comenzar agradeciendo a todos los grupos parlamentarios el
gran trabajo que se está realizando durante estas semanas y
estos días concretamente y todas las aportaciones, en forma de
enmiendas que vamos a tratar en la sesión de hoy. Lamentamos
que no se hayan podido aceptar estas modificaciones de
nuestras propias enmiendas, del mismo modo que también
lamentamos que no se hayan aceptado las enmiendas del Grupo
Socialista, pero del mismo modo que lo lamentamos, también
lo aceptamos porque esto al final es el juego parlamentario, así
que ninguna duda al respecto.

Entrando en materia, para empezar no podemos apoyar las
enmiendas a la totalidad que presentan tanto el Grupo
Socialista, las 10613, 10811, 10624, 10631, 642, 640, 646, 651
y 652; como las del Grupo Parlamentario MÉS per Menorca,
las 10420 y 421. Las primeras, porque el presupuesto de la
sección 12, relativo a la conselleria, la 37 de fondos del
impuesto de turismo sostenible, la AETIB, l’Institut d’Estudis
Baleàrics, etc., entendemos que tienen la dotación suficiente y
con el enfoque correcto, para cubrir los objetivos y las

funciones que se encomiendan, en definitiva, la Conselleria de
Turismo, Cultura y Deportes. 

En cuanto a las enmiendas presentadas por MÉS per
Menorca, muy detalladas por cierto, es cierto que en definitiva,
obedecen a distintos puntos de vista ideológicos, que ya hemos
venido debatiendo y que continuaremos debatiendo, sin duda,
tanto en comisión como en el pleno del Parlamento, un distinto
punto de vista sobre la industria turística en su conjunto, como
muy bien ha señalado el Sr. Castells, también sobre la concreta
actividad de promoción o sobre la financiación de la Reserva
de Biosfera de Menorca o sobre la protección y defensa de la
lengua catalana. 

En lo que se refiere a las enmiendas parciales, si bien es
cierto que en este momento no votaremos a favor de las
presentadas por los grupos Socialista, MÉS per Mallorca i
MÉS per Menorca, y dentro del Grupo Mixto, Podemos,
contemplamos la posibilidad de que algunas, lógicamente,
puedan sumarse -y ya lo señalaba el Sr. Apesteguia-, puedan
sumarse a las sesiones plenarias de la semana que viene.

Aun así, sí me gustaría referirme de forma breve a algunas
de las enmiendas propuestas. Por ejemplo, dentro del Grupo
Socialista en Cultura, en el caso de la enmienda 10815, relativa
al Instituto Ramon Llull, la dotación para cubrir la actuación
solicitada ya está prevista en la anualidad 2024 del Institut
d’Estudis Baleàrics. 

En el caso de la 10823, ayuda económica a Can Oliver a
Maó o la 10838, sobre la aportación de la Orquesta Sinfónica
del Patronato de Música del municipio de Ibiza, o la 10870,
sobre la redacción del proyecto de reforma de l’Escola
Graduada de Muro, o la 10821, sobre la ayuda económica para
la Fundación Illa del Rei de Menorca, en todos estos supuestos
es intención de este gobierno fomentar la concurrencia
competitiva para el acceso a ayudas públicas y fomento de este
tipo de actividades y acciones. O refiriéndonos, por ejemplo, a
la enmienda 10828, para la puesta en marcha del nuevo Museo
del mar de Ibiza, nos hallamos ante una actuación que ya ha
recibido financiación por medio de los fondos Next Generation.

En el área de Deporte, precisamente la dirección general va
a llevar a cabo actuaciones mediante convocatorias de
subvenciones dirigidas a deportistas y a los clubes de nuestras
islas cubriendo lo solicitado en las enmiendas 10858 o 10863.
Y del mismo modo también se prevén actuaciones para realizar
y potenciar el deporte femenino, sobre lo que habla la
enmienda 10845, y para fomentar la actividad física y el
deporte inclusivo y adaptado, como se solicita también en la
10857.

En lo referente a Turismo, quien es competente en todo lo
relativo a la lucha contra el intrusismo y contra el alojamiento
turístico ilegal, son los consejos insulares, por lo que no
podemos votar a favor de su enmienda 10833; o en cuanto al
plan de mejora para los establecimientos afectados por el
turismo de excesos, encuentran financiación precisamente en
los fondos MRR, según ese... respondiendo a la petición o a la
enmienda 10831; o, sin ir más lejos, la posibilidad de participar
en determinadas ferias, como la de Tàrrega o Vic, enmiendas
10834 i 10835, en los presupuestos del Institut d’Estudis
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Baleàrics precisamente se cuenta con una dotación destinada a
cubrir los gastos de participación en este tipo de eventos; o la
puesta en marcha de la Escola d’hoteleria d’Eivissa que está
garantizada y solo únicamente pendiente de la aceptación de la
cesión del edificio, respondiendo a la enmienda 10978.

En cuanto al Grupo Parlamentario MÉS per Mallorca, no
somos favorables a la enmienda sobre la aportación a la
Fundación Antoni Maria Alcover, la 10221, porque del anterior
presupuesto todavía no se ha ejecutado la cantidad prevista
para 2023. Del mismo modo que, por no ir en la línea del
acuerdo de gobierno entre el Grupo Popular y VOX, el Grupo
Parlamentario VOX, no podemos votar a favor de la enmienda
10222, sobre la oficina en defensa dels drets lingüístics. 

Del mismo modo, ya hemos señalado que el Govern ya
tiene prevista una aportación de 50.000 euros para el Instituto
Ramon Llull, respondiendo a la enmienda 10226, o sobre la
enmienda 10219 también la tiene prevista para el Teatre d’Inca. 

Por otro lado, en relación a las enmiendas 10201 y 10202,
simplemente acreditar que el Govern no está de acuerdo con
este proyecto sobre vía verde y carril bici Alaró-Consell, y de
hecho la Conselleria de Mobilidad ya está trabajando en un
nuevo proyecto en este mismo tema.

En cuanto a MÉS per Menorca, en lo relativa al
mantenimiento de Can Saura, mencionarlo brevemente, no es
el Govern el organismo competente para cumplir con esa
función -enmienda 10413-, y luego, en relación a las otras tres
enmiendas..., las 10393, 10394 y 10395, simplemente
confirmar que quedan claros los distintos enfoques en todo lo
relacionado con la financiación y las aportaciones en concepto
de Ley de capitalidad y Reserva de la Biosfera Menorca.

Ya hemos dicho que tampoco votaremos a favor de las
enmiendas de Unidas Podemos, y, por lo contrario, sí vamos a
votar a favor de las cuatro enmiendas del Grupo Parlamentario
VOX, las 10081, 10080, 10089 y 10101, y también de las
presentadas por Sa Unió per a Formentera, la 10295, de todos
modos en este caso simplemente la presentaremos en pleno, o
sea, ya que no ha sido finalmente admitida la posible
transacción para que luego pudiera ser votada, la plantearemos
en su momento en el Pleno del Parlamento. Y la 10300,
también la aceptamos.

En cuanto a las enmiendas del Grupo Parlamentario
Popular, bueno, haré una breve, brevísima mención a las que
pretendíamos presentar esas pequeñas modificaciones,
simplemente como justificación para que vean que..., en cuanto
a la 10027 sobre el Consorcio de la Humanidad de Ibiza o la
10049, sobre el proyecto y obra de pista de atletismo de
Ciutadella, o la 10009, sobre plan de inversiones de Ibiza, o las
10053, 10054 y 10056, simplemente se trataba de modificar su
partida de afectación pasando al programa 751C, de ordenación
del sector y redefinición del modelo turístico.

En cuanto a la 10037, sobre el proyecto de reforma de la
Sala Augusta de Maó, el importe inicial era de 600.000 y se
veía reducido a 150.000 y, en cuanto a la enmienda 10010, se
sustituía la motivación y se asignaba al programa 912, de apoyo
financiero a los consejos insulares. 

En cuanto al resto de enmiendas presentadas, se trata de
distintas iniciativas susceptibles de ser financiadas a través de
los fondos de turismo sostenible, sección 37, y en este sentido
se trata de auténticas declaraciones de intenciones que,
lógicamente, para que lleguen a cristalizar y puedan obtener la
financiación señalada deberán ser objeto del concreto proyecto,
acompañado de la consiguiente y siempre necesaria aprobación
por parte de la Comisión de Turismo Sostenible. 

Por lo demás, muchas gracias.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gracias, Sr. Mateo. Passam a la rèplica, tenen un temps de
cinc minuts. Pel Grup Parlamentari Socialista, el Sr. Pitaluga.

EL SR. PITALUGA I IVORRA:

Sí, gràcies, Sra. Presidenta. Bé, primer de tot comentar que,
efectivament, l'esmena 10819, que fa referència a la
rehabilitació del Teatre El Salon, la retiram i deixaríem la
10875, que també fa referència a la rehabilitació del teatre,
però té en compte la realització d’un conveni amb l’ajuntament
i el consell.

Per altra banda, m’agradaria primer, breument, acabar de
comentar les esmenes en Esports, i després finalitzaré ja amb
el nostre posicionament davant de les esmenes dels altres grups.

M’agradaria comentar breument que pel que fa a esports hi
ha unes esmenes que consideram importants perquè ajuden a
cobrir les necessitats de les instal·lacions esportives que
sobretot ..., a l’illa d’Eivissa destaca la 10861, per realitzar un
poliesportiu a Can Misses; la 10862, per fer el mini estadi d’Es
Putxet, aquí seria plurianual, de 500.000 euros en tres vegades;
la 10849, per redactar un projecte per fer un pavelló
poliesportiu a Cala de Bou, i la 10876, per fer a reforma i
ampliació del poliesportiu d’Es Castell a Menorca.

Continuant també amb aquestes esmenes, hem registrat
l’esmena 10856 per recuperar el programa Posar valors a
l’esport, un programa que, malauradament, va eliminar el
Govern, varen eliminar el Govern i els consells, que es tractava
de realitzar activitats per reduir els comportaments contraris al
fair play en l’esport en edat escolar i que estaven dirigits a
jugadors, entrenadors, pares i mares. Lamentam que no s’hagi
donat aquesta continuïtat a aquest programa.

A més, hem fet una sèrie d’esmenes per tal de potenciar el
nivell dels esportistes locals i aquí destacam la 10937, per tal
de donar suport als clubs esportius de les Illes Balears; la
10858, per donar beques a esportistes de les Illes que
competeixen en l’àmbit nacional i internacional i que puguin
fer compatible la seva carrera esportiva amb la seva carrera
laboral i acadèmica; la 10853, un programa d’impuls i
promoció dels esportistes de les Illes Balears; la 10857, per
impulsar campanyes institucionals i programes amb les entitats
esportives per fomentar l’activitat física i l’esport inclusiu i
adaptat. I també l’esmena 2852 per tal de donar suport als
atletes, esportistes que participaran a l’Olimpíada de París
2024. Seguint en Esports, tenim una esmena, la 2860, per
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redactar un projecte per a un centre de tecnificació esportiva
balear. 

Bé, també pensam -ho ha comentat el representant del Partit
Popular- ..., tenim l’esmena 10845 per tal d’impulsar l’esport
femení promocionant la creació de competicions a tots els
nivells i donant acompanyament pressupostari als clubs i a les
federacions femenins. 

Pel que fa a la resposta a les esmenes dels altres grups,
donarem suport i votarem a favor de la immensa majoria de les
esmenes de MÉS per Mallorca, MÉS per Menorca i Unides
Podem; que a totes les esmenes del PP afectades per l’ITS
clarament votarem en contra, ja que els projectes d’ITS es
pacten a la comissió de l’ITS i no és una decisió unilateral del
Govern i del Parlament. L’ITS pensam que ha esdevingut en
mans del Partit Popular una repartidora. I vull aprofitar també
per comentar l’esmena 10010, crida molt l’atenció aquesta
esmena de la pista de bàdminton. 

Pel que fa a les esmenes de VOX no hi donarem suport
tampoc, a l’igual que les del PP. Lamentam que es continuï
fomentant la promoció turística amb l’esmena 10089 perquè
sap greu que... bé, sembla que no són capaces de veure la
realitat que ens envolta avui en dia. 

Per la meva part aquesta seria la intervenció. Moltes
gràcies, Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Pitaluga. Pel Grup Parlamentari VOX té la
paraula la Sra. Verdú, per un temps de cinc minuts.

LA SRA. VERDÚ I TORRES:

Moltes gràcies, presidenta. Aprofitaré per contestar la
pregunta que m’ha fet el Sr. Apesteguia. Aquesta quantitat va
sortir perquè vàrem fer una visita tant a l’Arxiu del Regne com
a la biblioteca de Can Sales i arran d'aquesta visita els
responsables d'aquests centres ens varen comentar que aquesta
era la quantitat que ells consideraven oportuna que els feia
falta.
Sí que vàrem comentar que nosaltres també consideràvem que
era poca quantitat, però varen ser ells. I posteriorment a aquesta
visita, quan ja estàvem preparant les esmenes, els vàrem fer una
telefonada per confirmar, una altra vegada, a veure si era
aquesta la quantitat i ens varen dir que sí, que aquesta era la
quantitat que ells consideraven que necessitaven. Per això
vàrem posar aquesta, va sortir d'això, d'una reunió amb ells. A
part d'això, també ens varen dir que el grup A no és el mateix
un grup A d'un parlamentari que d’un funcionari i es varen
basar en això. Vull dir, aquesta quantitat va ser el que ens varen
dir els centres. 

Pel que fa a les esmenes, nosaltres votarem en contra de les
esmenes del Partit Socialista, MÉS per Menorca, MÉS per
Mallorca i Grup Mixt i quant a les esmenes del Partit Popular
sí que en tenim un parell que hi votarem a favor, però unes
altres seran abstenció. Per tant, si vol després, presidenta, li puc
donar una relació perquè nosaltres les esmenes del Grup

Popular les podrem votar en dos blocs, un a favor i un altre
amb abstenció. 

Moltes gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Verdú. Pel Grup Parlamentari MÉS per
Mallorca té la paraula el Sr. Apesteguia, per un temps de cinc
minuts.

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

Sí, moltes gràcies, Sra. Presidenta. També simplement per
respondre alguns dubtes o falta d'explicació per part meva. El
Sr. Mateo ha fet referència a les aportacions que nosaltres
proposam per a l'Institut Ramon Llull i el Teatre d'Inca.
Nosaltres el que proposam quant a l'Institut Ramon Llull no són
50.000, és ver que l’Institut d'Estudis Baleàrics té prevista una
aportació de 450.000 euros, el que passa és que l’aportació dels
anys anteriors era de 500.000 euros. Per tant, nosaltres
proposam incrementar-la per igualar la quantitat dels anys
anteriors. És ver que es continua preveient 450.000 euros, això
no ho dubtam, simplement és aquest increment per igualar amb
la quantitat anterior. 

I pel que fa al Teatre d'Inca és ver que nosaltres proposam
un increment de l'aportació a aquesta fundació per equiparar-la
també a altres fundacions teatrals a les quals participa el
Govern de les Illes Balears.

Pel que fa a la Fundació Antoni Maria Alcover és ver que
el conseller va comentar que no s'havien executat anteriorment,
però nosaltres parlant amb la Fundació ens han dit que no és
per manca de voluntat seva, vull dir, que si hi ha aquesta
aportació ells tenen capacitat d’executar. Per tant, nosaltres
seguim defensant aquesta esmena, i, en qualsevol cas, si el
Govern no els va transferir en exercicis anteriors, idò malament
pel Govern, però no malament per a la previsió pressupostària
perquè la Fundació Antoni Maria Alcover en qualsevol cas, i a
més crec que tots els partits hem governat Manacor, fa una
tasca lloable en aquest sentit, i per això la presentam. 

Pel que fa a la resta, també gràcies a l'atenció de l’aportació
que he fet per part del Grup Socialista i crec que no hi ha
gaire..., no s’ha expressat cap dubte respecte de  les esmenes
que ha presentat aquest grup.

Sí que en qualque moment estaria bé que el Grup VOX em
digués per què és necessària l’EDAR de Santa Ponça i no les de
Campos, Andratx i Sóller. Per tant, el perquè el seu vot contrari
a aquestes EDAR i favorable a la que ells han presentat. 

Moltes gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Apesteguia. Pel Grup Mixt té la paraula el Sr.
Castells, per un temps de cinc minuts.
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EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Moltes gràcies, Sra. Presidenta. Volia agrair en general als
grups que han manifestat el suport a les esmenes, no només de
MÉS per Menorca, sinó també de la resta del Grup Mixt,
especialment d'Unides Podem.

I un poc en la mateixa línia que ha expressat el Sr. Mateo,
que ha dit que inicialment votaria en contra de les esmenes
d’aquest grup, sense perjudici que de cara al Ple puguem
arribar a acords. Nosaltres tenim exactament la mateixa posició
respecte de les esmenes dels grups que donen suport al Govern,
dels grups i diputats que donen suport al Govern. Per tant,
votarem en contra de totes les esmenes dels grups i diputats que
donen suport al Govern sense perjudici també de poder arribar
a acords de cara al Ple i, per tant, poder votar a favor d'alguna
d'aquestes esmenes al Ple. 

I votarem a favor de les esmenes, en aquesta comissió,
votarem a favor de les esmenes presentades pels grups de
l'oposició.

Gràcies, Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Castells. Pel Grup Parlamentari Popular té la
paraula el Sr. Mateo, per un temps de cinc minuts. 

EL SR. MATEO I HERNÁNDEZ:

Sí, bueno, seré muy breve. Simplemente agradecer las
aportaciones de los demás grupos parlamentarios. Muchas de
las apreciaciones que ha formulado el Sr. Pitaluga ya las había
comentado sobre el tema de algunas de las enmiendas sobre los
deportistas que se convocaran ayudas, el deporte femenino que
está contemplado. 

Es cierto que en relación a las enmiendas del Partido
Popular que tienen que ver con el impuesto de turismo
sostenible, como he señalado al final de mi intervención,
lógicamente todas ellas deberán pasar por la Comisión de
Turismo Sostenible con un proyecto y ese proyecto luego se
tendrá que ejecutar de acuerdo con lo que se apruebe en la
Comisión de Turismo Sostenible, como no puede ser de otra
manera.

En cuanto a esa enmienda dudosa a la que usted hacía
referencia, la 10010, simplemente decirle que precisamente la
modificación de la que iba a ser objeto aquí era situarla en...,
que los fondos no vinieran precisamente del ITS sino que
derivaban de las ayudas a los municipios, cuotas de ayudas a
los municipios de financiación. 

Por lo demás esperamos, efectivamente, que todavía
estamos a tiempo y desde luego toda aportación es bienvenida
y que puedan sumar en definitiva para el beneficio de nuestra
comunidad autónoma la semana que viene en el pleno de
presupuestos.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gracias, Sr. Mateo. Ara passaríem a la votació de les
esmenes de la secció 12, Conselleria de Turisme, Cultura i
Esport. Com que sembla que els vots estan bastant clars, es pot
votar de manera conjunta, per grups parlamentaris, si hi ha
d’haver votacions separades, diguin-m’ho, no? 

Votació conjunta de les esmenes del Grup Parlamentari
Socialista. Algú vol votació separada?

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL: 

Un dubte procedimental, presidenta. Les esmenes a la
totalitat les votam conjuntament amb les esmenes parcials? No,
no, no és que tengui cap interès, votaré el mateix, però era 
simplement per saber si es feien dues votacions o una conjunta. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Es pot fer separat o es pot fer conjuntament. Perfecte.
Doncs, de moment les fem conjuntament. Si volen que alguna
esmena es voti per separat, facin-nos-ho saber, per favor. Per
tant, passaríem a la votació conjunta de les esmenes del Grup
Parlamentari Socialista. 

Vots a favor?

Vots en contra?

EL SR. SECRETARI:

Són 6 vots a favor 

LA SRA. PRESIDENTA:

Queden rebutjades les esmenes.

Si cap grup no demana votació separada, votació conjunta
de les esmenes del Grup Parlamentari VOX.

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

MÉS per Mallorca demana votació separada.

LA SRA. PRESIDENTA:

D’alguna en concret?

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

De la 10089.

LA SRA. PRESIDENTA:

Els sembla que votem separada la 10089 i les altres tres les
votem en un sol bloc? D’acord.

10089.

Vots a favor?
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Vots en contra?

EL SR. SECRETARI:

7 a favor, 6 en contra.

LA SRA. PRESIDENTA:

Queda aprovada aquesta esmena.

Ara votaríem les altres tres, la 10081, la 10080 i la 10101.

Vots a favor?

En contra?

Abstencions?

EL SR. SECRETARI:

7 a favor, 5 en contra i 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Queden aprovades les esmenes del Grup Parlamentari
VOX.

Votació conjunta de les esmenes del Grup Parlamentari
MÉS per Mallorca. Es poden votar conjuntament.

Vots a favor?

Vots en contra?

EL SR. SECRETARI:

6 vots a favor, 7 en contra.

LA SRA. PRESIDENTA:

Queden rebutjades les esmenes.

Grup Parlamentari Mixt, MÉS per Menorca. Es poden votar
conjuntament.

Vots a favor? 6

Vots en contra? 7

LA SRA. PRESIDENTA:

Queden rebutjades les esmenes.

Grup Parlamentari Mixt, Unides Podem.

EL SR. PITALUGA I IVORRA:

Aquí voldríem votar de manera separada l’esmena 10303.

LA SRA. PRESIDENTA:

Molt bé. Un momentet, per favor, Sr. Pitaluga.

EL SR. SECRETARI:

El resultat de la votació de les esmenes del Grup Mixt,
MÉS per Menorca és de 6 vots a favor i 7 en contra.

LA SRA. PRESIDENTA:

D’acord. Idò, segons la votació queden rebutjades les
esmenes del Grup MÉS per Menorca.

Sr. Pitaluga?

EL SR. PITALUGA I IVORRA:

Per poder votar de manera separada del Grup d’Unides
Podem, l’esmena 10303.

LA SRA. PRESIDENTA:

10303. Començaríem a votar aquesta esmena, si els sembla,
la 10303.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

EL SR. SECRETARI:

2 vots a favor, 7 en contra i 4 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Queda rebutjada l’esmena. 

Ara votaríem la resta d’esmenes: 10306, 10348, 10364 i
10356.

Vots a favor?

Vots en contra?

EL SR. SECRETARI:

6 a favor, 7 en contra.

LA SRA. PRESIDENTA:

Queden rebutjades les esmenes.

Del Grup Parlamentari Mixt, Sa Unió de Formentera.

EL SR. MATEO I HERNÁNDEZ:

Sí, aquí sí que pediríamos por favor votación separada de
la 10295. Las otras tres pueden ir conjuntas, si no hay
inconveniente.

LA SRA. PRESIDENTA:

¿La 10295? D’acord. Votam primer l’esmena 10295.
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Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

EL SR. SECRETARI:

12 en contra i 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Queda rebutjada l’esmena.

Ara les altres tres: 10297, 10302 i 10300.

Vots a favor?

Vots en contra?

EL SR. SECRETARI:

6 a favor, 7 en contra.

LA SRA. PRESIDENTA:

Queden rebutjades les esmenes.

Del Grup Parlamentari Popular, un segonet ..., si no tenen
inconvenient ...

LA SRA. VERDÚ I TORRES:

Sra. Presidenta, aquí nosaltres demanam votació separada.
La podem fer en dos blocs, tenim un bloc que ja l’hi he passat,
que serien vots a favor i l’altre bloc que serien per abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

D’acord. Si algun grup en vol votar alguna per separat.
Llavors, si volen dic exactament quines són. Votaríem per una
banda les 10027, 10028, 10037, 10006, 10048, 10049, 10050,
10051, 10047, 10009, 10010, 10052, 10053, 10054, 10055,
10056 i 9998. Aquest seria un primer bloc.

EL SR. MATEO I HERNÁNDEZ:

Es correcto por nuestra parte.

LA SRA. PRESIDENTA:

Vots a favor d’aquest bloc?

Vots en contra?

Abstencions?

EL SR. SECRETARI:

6 a favor, 6 en contra i 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Per vot ponderat no es pot resoldre aquest empat. Per tant,
passam a una segona votació.

LA SRA. PRESIDENTA:

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

EL SR. SECRETARI:

6 a favor, 6 en contra i 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Tercera votació.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

EL SR. SECRETARI:

6 vots en contra, 6 a favor i 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Queden rebutjades aquestes esmenes.

L’altre bloc són les 10005, 10007, 10008, 10012, 10057,
10058, 10059, 10060, 10061, 10062, 10063, 10064, 10065,
10066, 10067, 10068, 10069, 10070 i 10004.

Vots a favor?

Vots en contra?

EL SR. SECRETARI:

7 a favor, 6 en contra.

LA SRA. PRESIDENTA:

Queden acceptades aquestes esmenes.

I acabades les votacions, sense més assumptes a tractar,
s’aixeca la sessió.

LA SRA. PRESIDENTA:

Bon dia, senyors diputats i senyores diputades, benvinguts,
benvinguts els mitjans, el públic que ens acompanya.

En primer lloc, els demanaria, som a la Comissió d'Hisenda,
si es produeixen substitucions.
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Per part del Grup Popular?

LA SRA. CURTO I ALEMANY:

Gràcies, presidenta, pel Grup Parlamentari Popular, Ana
Isabel Curto substitueix Coia Sugrañes.

LA SRA. CAÑELLAS I MARTÍN:

Carmen Cañellas substitueix Antoni Marí.

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

Sra. Presidenta, Margalida Durán substitueix José Luis
Mateo.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup Parlamentari VOX?

LA SRA. CAÑADAS I PINILLA:

Manuela Cañadas sustituye a Patricia de les Heras.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup MÉS per Mallorca?

LA SRA. RAMON I SALAS:

Maria Ramon substitueix Lluís Apesteguia, gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Pel Grup Socialista?

LA SRA. FERNÁNDEZ I RUBÍ:

Amanda Fernández substitueix Carles Bona.

EL SR. PITALUGA I IVORRA:

Àlex Pitaluga substitueix Damià Borràs.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies.

LA SRA. GOMILA I LLUCH:

Perdoni, Sra. Presidenta, només per dir que en el cas del
Grup Mixt a la fixació de posicions intervendrà també la
diputada d'Unides Podem, després al segon torn..., la primera
ens la repartirem i a la segona intervendré jo. Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Gomila. 

Debat 4, de totalitat i globalitat. Esmenes a la totalitat.

Per part del Grup Parlamentari Socialista, secció 13,
Conselleria d'Educació i Universitats, 10571.

Pel Grup Parlamentari Mixt, MÉS per Menorca, secció 13,
també Conselleria d'Educació i Universitats, 10422.

Pas a detallar les esmenes parcials.

Grup Parlamentari Socialista, secció 13, al programa 421A,
Direcció i serveis generals de la Conselleria d'Educació i
Universitat, 10605; al programa 421D, formació del
professorat, 10590; al programa 421F, política i actuacions en
matèria universitària, 10573 i 10572; al programa 421G,
formació professional i aprenentatge permanent, 10980 i
10586; al programa 421K, innovació i comunitat educativa,
10979, 10575, 10578, 10579, 10580, 10581 i 10599; al
programa 421L, serveis complementaris a l'ensenyament,
10600, 10589, 10577, 10585, 10597, 10598 i 10576; al
programa 422A, Educació pública, 10584 i 10595; al programa
423B, altres serveis a l'ensenyament, 10805, 10806, 10807,
10808 i 10880; E08, Institut Balear d'Infraestructures i Serveis
Educatius, IBISEC, 10574, 10582, 10583, 10587, 10588,
10591, 10592, 10593, 10594, 10596, 10601, 10602, 10603,
10604, 10606, 10607, 10608, 10609, 10610, 10611, 10882,
10884, 10885, 10887, 10888, 10890, 10892, 10894, 10895 i
10922.

Pel Grup Parlamentari VOX, secció 13, Conselleria
d'Educació i Universitats, al programa 421A, Direcció i serveis
generals de la Conselleria d'Educació i Universitats, 10091; al
programa 421H, Inspecció Educativa, 10086.

Del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, secció 13, al
programa 421D, formació del professorat, 10210; al programa
421K, innovació i comunitat educativa, 10152 i 10153; al
programa 421L, serveis complementaris a l'ensenyament,
10258; al programa 422A, educació pública, 10208 i 10209; al
programa 423B, altres serveis a l'ensenyament, 10218 i 10259.

 Grup Parlamentari Mixt, MÉS per Menorca, secció 13, al
programa 421C, planificació educativa i règim de funcionament
de centres escolars, 10405; al programa 421F, política i
actuacions en matèria universitària, 10414, 10415 i 10416; al
programa 421G, formació professional i aprenentatge
permanent, 10417; al programa 421K, innovació i comunitat
educativa, 10418; E08, Institut IBISEC, 10372, 10373, 10375,
10376 i 10400.

Grup Parlamentari Mixt, Unides Podem, E08, IBISEC,
10312, 10315, 10337, 10338, 10339, 10350, 10351, 10352,
10353, 10359, 10361, 10362...

(Tall de veu a causa del micròfon)

...al programa 421K, Innovació i comunitat educativa, 10002.

Ara per a la defensa conjunta de les esmenes i per un temps
de deu minuts, té la paraula, pel Grup Parlamentari Socialista,
el Sr. Àlex Pitaluga.
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EL SR. PITALUGA I IVORRA:

Bon dia a tothom. Gràcies, Sra. Presidenta. Les nostres
esmenes responen a la visió que tenim de l'educació al nostre
grup parlamentari, i també estam d'acord amb els aspectes que
hem criticat de l'acció del Govern i del pressupost de la
Conselleria d'Educació i Universitats, uns comptes públics que
pensam que cal corregir o millorar en moltes de les partides
econòmiques, un pressupost que a més globalment no és el que
necessita la nostra comunitat autònoma i és per això que tenim
l'esmena 10571 a la totalitat del pressupost de la Conselleria
d'Educació i Universitats.

Parlam d’un pressupost que ha augmentat, però només en
funció d'aspectes que ja havia desenvolupat l'anterior govern i
que només s'han hagut d'incorporar als nous pressuposts, com
eren cobrir la gratuïtat de tot el primer cicle d'educació infantil,
augmentar la partida per a l'aplicació de l'acord signat amb els
sindicats, per part del govern anterior, i augmentar la partida
per a l’aplicació de l'acord signat amb la concertada, que també
va fer el govern progressista.

Per altra banda, l'actual conselleria no ha deixat de criticar
la política d'infraestructures de l'anterior govern i, a l'hora de la
veritat, i després de parlar tant de l'IBISEC, només s’han
augmentat, en global 5 milions d'euros, i perquè emprem 21
milions del Fons d’insularitat i 3 milions de l'Institut Balear de
l'Energia, de fet, la partida de transferència de la conselleria a
l'IBISEC baixa més de 3.800.000 euros.

Ara passaré a comentar les nostres esmenes. En primer lloc,
tenim una sèrie d'esmenes que permeten augmentar les partides
destinades a millores socials i d’inclusió, la igualtat
d'oportunitats i l'equitat són punts fonamentals de la nostra
política educativa: tots els infants i joves han de tenir les
mateixes oportunitats i condicions per formar-se,
independentment del seu origen, gènere i classe social. Per altra
banda, també apostam per la inclusió de tot tipus d'alumnat en
el sistema educatiu.

Així que podem destacar l'esmena 10585, que fa referència
a l'augment de les beques menjador, actualment hi ha
pressupostats 8 milions i nosaltres demanam 9 milions a
l'esmena; l’esmena 10597, d'afectació de 600.000 euros, per a
la convocatòria d’ajuts d’alimentació per a l’ESO i l’FP bàsica;
o l’esmena 10589, d’augment de la partida destinada al Fons
Escolar d’Emergència Social, de 150.000 euros passaríem a
200.000.

També tenim l’esmena 10572, per a la creació d’una partida
de 2,5 milions, per fer gratuïta la matrícula dels estudis a la
Universitat de les Illes Balears per a estudiants amb necessitats
socioeconòmiques, sense exigir-los un rendiment acadèmic
superior al que s’exigeix a la resta d’estudiants per a l’obtenció
del títol.

Per altra banda, el Govern del PP ha baixat 20.000 euros a
la partida destinada a formacions organitzades pel Servei
d’Innovació i el Servei d’Atenció a la Diversitat i per
Convivèxit, per la qual cosa demanam, amb l’esmena 10575,
un augment de 30.000 euros, posant èmfasi en el disseny del II

Pla de coeducació i en la formació en educació emocional i
salut mental.

Amb l’esmena número 10576 volen augmentar en 300.000
euros la partida destinada a la convocatòria d’adquisició de
llibres i material didàctic, en un moment on les famílies
necessiten ajuda per assumir els elevats preus dels materials. I
també afectam 530.000 per augmentar els ajuts per als infants
NEE greument afectats de les escoletes de la xarxa pública i la
xarxa complementària amb tres esmenes: la 10578, 10579 i
10580.

També, amb l’esmena 10584, de 300.000 euros, afectam el
pressupost per augmentar el personal dels equips d’atenció
primerenca, tal com es va aprovar el dia 26 d’octubre del 2023,
a la Comissió d’Educació, mitjançant la PNL del Partit
Socialista, relativa a la millora de la qualitat educativa del
primer cicle d’educació infantil.

També, amb l’esmena 10595, volem augmentar en 100.000
euros la partida del programa d’acompanyament escolar, PAE,
per ampliar-lo a tercer de primària, ja que actualment es fa a
quart, cinquè i sisè de primària i ESO.

I, finalment, afectar amb 2 milions d’euros, amb l’esmena
10600, el transport escolar per dedicar-ho a la posada en marxa
del transport dedicat als alumnes d’estudis postobligatoris que
ara, amb el nou decret de transport aprovat per nosaltres, el 22
de maig del 2023, ja es pot dur a terme.

Bé, en segon lloc, hi ha un altre bloc d’esmenes que
plantegen una millora de les infraestructures educatives,
mitjançant l’augment de quasi 12 milions més dels
pressupostats per l’IBISEC. Hem esmenat totes les reformes o
centres nous que les que les partides de l’IBISEC no
contemplaven, o d’altres que, tot i contemplar-se, eren
clarament insuficients. També hem sol·licitat un augment del
pressupost del mateix IBISEC.

Aquí, com que hi ha un grup molt elevat d’esmenes, doncs
no les comentaré una per una, però sí que faré referència als
centres. A Mallorca tenim, pel que fa a millores, reformes i
ampliacions, el Gimnàs del CEIP de Ses Rotes Velles a Calvià,
l’ampliació de l’IES Baltasar Porcel a Andratx, l’ampliació de
l’IES Llorenç Garcías i Font d’Artà, la reforma integral de
l’edifici de Primària del CEIP Pere Rosselló i Oliver a Alaró,
l’ampliació de l’IES la Ribera a Palma, la redacció del projecte
d’ampliació de l’IES Sineu, el Gimnàs CEIP Joan Mas i Verd
a Montuïri, l’ampliació del CEIP Mare de Déu de la
Consolació de Santanyí, l’augment de la partida destinada al
conveni entre la Conselleria d’Educació i l’Ajuntament de
Sóller per a la millora dels centres escolar i de l’institut de
Sóller.

I a Menorca, la reforma i modernització del CEIP Verge de
Gràcia de Maó.

També pel que fa a reformes, a Eivissa tenim l’ampliació de
l’Institut Quartó del Rei a Santa Eulària, la reforma de la
segona fase del CEIP Sant Carles, i realitzar un projecte de
reforma de l’Escola d’Arts i Oficis d’Eivissa.
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Pel que fa a la redacció de projectes i construcció de centres
nous i centres integrats de Formació Professional, destacam les
esmenes que a Mallorca es refereixen a la redacció del projecte
del nou CEIP a Manacor, la redacció del projecte i primera
anualitat del nou CEIP de Felanitx, la construcció del CEIP Sa
Pobla Nou Centre, la redacció del projecte de construcció del
CEIP de Can Picafort, la construcció del nou IES Maioris, la
construcció del nou IES Son Ferriol, la redacció del projecte de
construcció del centre professional integrat a Magaluf, a
Calvià, la redacció del projecte de construcció de l'Escola
d'Hostaleria d'Alcúdia, la construcció de l'Escola Nàutica d’FP
al Port d'Alcúdia, la redacció del centre integrat de formació
professional de Manacor.

A Menorca, la redacció del projecte del centre integrat de
formació professional d'Es Castell.

A Eivissa, la construcció de l'Escola Oficial d'Idiomes
d'Eivissa, l'elaboració del projecte nou del CEIP Sant Jordi,
l'elaboració del projecte nou del CEIP a Eivissa, la redacció del
projecte nou del CEIP a Sant Antoni, l'elaboració del projecte
nou del CEIP Torres de Balàfia, elaborar el projecte de
construcció d’un IES, també d'educació secundària de l'activitat
física i esports a l'illa d'Eivissa.

I també volem destacar una partida de 2 milions d'euros
amb l'esmena 10596, per a la posada en marxa d'un nou pla de
climatització de centres educatius, ja que pensam que la partida
plantejada pel Govern és clarament insuficient; ampliar la
plantilla de l'IAQSE per poder realitzar proves de diagnòstic a
quart d’ESO, una avaluació molt necessària ja que afecta
l'alumnat que realitza les proves PISA, aquesta és l'esmena
10605; l'augment de la partida de l'esmena 10980, per a la
formació del professorat, amb una esmena sobre la formació en
programes de normalització lingüística, número 10590.

També tenim l'esmena 10980, de Reskilling i Upskilling, on
hem fet una correcció a la partida que també l’arreglam a una
esmena que hem fet a l’articulat, a l’esmena 10492, on
demanem que aquesta partida sigui contemplada o s’incorpori
als pressuposts.

Per altra banda, també tenim l’esmena 10586, sobre
trastorns de l’aprenentatge. I l’esmena del servei d’innovació
i servei d’atenció a la diversitat i Convivèxit, sobretot dedicada
a l’educació emocional i salut mental, que seria la 10575.

També cal assenyalar l’augment dels ajuts de la
convocatòria per a associacions d'alumnes i famílies, la 10581,
que també consideram que és clau.

I, finalment, ja per acabar, volem destacar un dels temes
que més ens preocupa d’aquest pressupost de la Conselleria
d'Educació i Universitats, i és que no s'ha pressupostat cap
partida destinada a la posada en marxa de la segregació dels
alumnes, segons la llengua que parlin, ja que s’han compromès
a dotar amb recursos econòmics i personals els centres que
apliquin aquesta mesura. Doncs, bé, la nostra preocupació és
d'on surten aquests sous, d'on sortiran, i d’on s'hauran de
retallar.

I per la nostra banda, aquests serien els punts claus de les
nostres esmenes avui presentades.

Moltes gràcies, Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Pitaluga. Pel Grup Parlamentari VOX, té la
paraula la Sra. Cañadas, per un temps de deu minuts.

LA SRA. CAÑADAS I PINILLA:

Gracias, presidente, buenos días a todos. Una cosa que
tenemos clara en nuestro partido es que la educación es
fundamental en todas las etapas educativas para formar
personas cualificadas y preparadas para el futuro laboral, y para
ser ciudadanos libres y con criterio propio.

En nuestro acuerdo, PP-VOX, dedicamos 12 puntos a este
tema. Es fundamental garantizar los recursos necesarios a todos
los centros financiados con fondos públicos, sean de la red
pública o concertada, para garantizar a las familias una oferta
educativa variada en cuanto a proyectos educativos, así como
garantizar que todas las infraestructuras sean seguras y
adaptadas a lo que los alumnos merecen durante su etapa de
escolarización.

Presentamos dos enmiendas, la 10091 i 10086. En la
primera, solicitamos 20 millones de euros para que, en el
ámbito educativo, los padres puedan elegir libremente la
primera lengua de escolarización de sus hijos, es un derecho
fundamental estudiar en la lengua materna, sea español o
balear, y, para ello, se tiene que dotar con una partida suficiente
para que todos los colegios que se adhieran a este plan cuenten
con los recursos necesarios para implementarlo. Llevamos años
escuchando a los profesores que su necesidad es bajar las
ratios, pues, con este modelo de libertad lingüística, por fin van
a conseguirlo, es una partida millonaria para contratar a más
profesores y dar a los alumnos una enseñanza más
personalizada sin masificación en las aulas.

Van a tener muy complicado, tanto los comisarios políticos,
disfrazados de sindicatos, como los claustros, justificar un
rechazo a este plan que elimina las ratios, por fin, de las
escuelas, y justificar un rechazo de millones de euros para
adaptar los centros al mismo. Este Gobierno tiene el
presupuesto más alto de la historia de Baleares en educación,
95 millones de euros, de los que solo 154 millones de euros van
para infraestructuras y, aparte, la inversión de 20 millones de
euros para implementar la libre elección de lengua. Eso sí es
apostar e invertir en educación y no lo que se ha hecho en los
últimos ocho años.

Quienes se cansan de mentir, hablando de segregación, son
los que han destrozado la educación, con una LOMLOE
criticada por todo el sector educativo y con una inmersión
lingüística, que ya lleva años de fracasos, como refleja el
informe PISA de este año. El 60% de los alumnos de Baleares
tienen como lengua materna el español, de ahí que en
comunidades autónomas, como la de Madrid, estén por encima
de 30 puntos en dicho informe que los de Baleares. La
inmersión lingüística no es un modelo de éxito escolar, es todo

 



442 HISENDA I PRESSUPOSTS / Núm. 20 / fascicle 2 / 13 de desembre de 2023 

lo contrario, un modelo de fracaso escolar al servicio de una
ideología política, que es el nacionalismo independentista.

En la segunda enmienda, solicitamos 200.000 euros para
reforzar la plantilla de inspectores, para preservar la enseñanza
y ausencia de intromisiones ideológicas en las aulas. Los
menores tienen que estar al margen de toda manipulación
ideológica, y en las aulas no cabe ninguna intromisión política.

A las enmiendas presentadas por los Grupos Socialista,
MÉS per Mallorca, Menorca y Podemos votaremos que no, y
a las del Partido Popular nos vamos a abstener.

Muchas gracias. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gracias, Sra. Cañadas. Pel Grup Parlamentari MÉS per
Mallorca té la paraula la Sra. Ramon, per un temps de deu
minuts. 

LA SRA. RAMON I SALAS:

Moltes gràcies, Sra. Presidenta. Bé, crec que quan va
comparèixer el conseller ho vàrem dir, però sembla que no va
quedar clar, però ho repetiré una altra vegada, si més no ahir,
en el plenari, se'ns va demanar si ens pareixien bé aquests
pressuposts, se’ns va fer una pregunta tant a mi com a la Sra.
Fernández, i crec que les dues vàrem manifestar, en comissió,
que ens hem de congratular, crec, que any rere any poder tenir
uns pressuposts que augmenten de manera considerable,
perquè, evidentment, hem de complir una llei, que és que
aquesta inversió ha d'arribar al 5%, però, a més, també hem de
tenir en compte que fem passes, cada any, com diem, hi ha més
inversió, així i tot hem de ser conscients que des de la
UNESCO ja es parla de destinar el 7% en educació, però, així,
en invertir cada any crec que fem passes per aconseguir aquest
5%.

I ho repetiré, crec que és important i és molt bé que es
destini en educació, el que no ens sembla adequat ni correcte és
que ni un sol euro no ha d'anar destinat a segregar
lingüísticament els nostres alumnes. I aquí m'agradaria fer incís,
primer de tot, en les esmenes que ha presentat el meu grup, en
total, n'hem presentades unes 8, és vera que n'hi ha que... -
n'hem presentades d'altres-, però veig que se n'han anat a altres
seccions, però, vaja, els meus companys les defensaran a les
altres comissions, i la intenció d'aquestes esmenes, per suposat,
és millorar i incorporar aquelles qüestions que consideram
importants i necessàries per millorar el dia a dia a nivell
educatiu.

I la primera és la 10210, per un import de 100.000 euros,
per posar en marxa el pla pilot per a la gestió òptima dels
mòbils a les aules. Aquesta esmena es va presentar abans que
es fes el debat aquí de la PNL, però entenc que, en principi, no
hauria d'haver-hi problema, després de la unanimitat en aquesta
qüestió de tots els partits polítics.

La següent és la 10152, de 250.000 euros, que va destinada
a tallers afectivosexuals en els centres educatius. Per a nosaltres
la sexualitat és una de les formes d'expressió de les persones i,

per tant, s’ha de poder exercir de la manera més gratificant i
saludable possible per tal de prevenir comportaments de riscs
i potenciar tot el que té de bo. I quan parlam de sexualitat, per
això hem d'anar més enllà dels conceptes lligats a l’anatomia i
a la fisiologia sexual i entrar en la dimensió afectiva,
emocional, relacional i de plaer, perquè el repte és educar en
les relacions d'igualtat i en la vivència de la sexualitat de
manera saludable i responsable.

Després, una altra esmena és la 10153, de 225.000 euros,
per posar punts liles en els centres educatius. Això seria un
professional, format en violències, que sigui un pic per setmana
els instituts de les Illes, per poder tenir aquests centres un espai
de consulta oberta per a l'alumnat, i hem fet un càlcul
d'aproximadament uns 40 professionals.

Després, la 10258, de 2 milions, per compensar la pujada
dels menús als menjadors escolars.

La 10208 i la 10209, de 2.800.000 i 2.200.000,
respectivament, són per incorporar equips multidisciplinars als
centres educatius, parlam de psicòlegs, educadors socials, etc.,
conscients de la creixent demanda i de la necessitat de comptar
amb aquests equips als centres i a les aules i, aproximadament,
també hem fet un càlcul d'uns 100 professionals a distribuir
entre totes les illes.

I després hi ha la 10218 i la 10259, que van per a
infraestructures. Com he dit, hem fet més propostes, però es
debatran a una altra secció.

I, bé, m'agradaria centrar-me en les esmenes de VOX les
quals votarem, en aquest cas, en contra, i crec que ho hem
manifestat, però ho tornarem fer les vegades que faci falta i,
com he dit, no podem consentir que es destinin 60 milions
d'euros a segregar els alumnes segons la llengua que parlin. I,
per molt que ho repeteixin i no ho vulguin acceptar, separar és
segregar, en aquest cas, l'esmena que presenta VOX per al 2024
és de 20 milions, però està clar que, si hi ha 20 milions per a un
inici de curs del 2024-2025, en conseqüència, suposaran per als
següents pressuposts 60 milions d'euros, si és que es vol
completar el curs.

Per tant, ens tornam trobar davant d’un nou xantatge de vots
per aprovar els pressuposts, i aquesta vegada tenim el preu
quantificat per segregar a les aules per motius lingüístics. Som
conscients, vull dir, VOX va fer caure el sostre de despesa, per
primera vegada en la història d'aquest Parlament, i la nostra
pregunta és si passarà el mateix amb els pressuposts. I és que
totes les esmenes que hem presentat els grups per millorar
aquests comptes és que amb 60 milions encara en podríem fer
més d'esmenes, i milloraríem moltíssim el sistema educatiu que
tenim a les Illes Balears: amb 60 milions es podrien construir
12 escoles; amb 60 milions es podrien construir 9 instituts; amb
60 milions es podien construir 60 escoletes; amb 60 milions es
podrien contractar un 1.250 professors; i amb 60 milions es
podrien contractar 1.590 mestres.

Exemples per millorar la qualitat educativa i baixar ràtios,
exemples per millorar l'equitat educativa i tenir centres en
igualtat de condicions. Però, si s'aprova aquesta esmena
s'aprova en invertir en segregar els alumnes per la llengua que
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parlen, s'aprova invertir en odi i menyspreu cap a la comunitat
educativa, i s'aprova abocar la pressió política, que no es vol
assumir des del Govern, sobre els equips directius.

A mi em sap greu, però evidentment aquestes esmenes, com
he dit, es votaran en contra, i esperem que els senyors i les
senyores del Partit Popular també ho facin.

Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Ramon. Pel Grup Parlamentari Mixt donam la
paraula, per MÉS per Menorca, a la Sra. Gomila, per un temps
de cinc minuts.

LA SRA. GOMILLA I LLUCH:

Gràcies, Sra. Presidenta, bon dia a tothom. Des de MÉS per
Menorca presentam una esmena a la totalitat, que és l'esmena
10422, perquè ens sembla que els pressuposts d'educació no
van acompanyats de mesures que siguin viables a totes les
inversions, per a nosaltres hi manquen també inversions, hi
manca una aposta clara per la disminució de les ràtios a les
aules, hi manca una aposta per l'augment del professorat, no hi
ha una aposta clara per la climatització dels centres. No sabem
com preveuen dur a terme la segregació de llengua per poder
complaure els companys de viatge del PP, que són VOX, ni
sabem d'on trauran aquestes partides. Per tant, aquesta manca
de transparència creim que no és bona i té tota la comunitat
educativa expectant i alhora nerviosa i indignada per tot el que
pugui passar. 

Per altra banda, des de MÉS per Menorca també presentam
diferents esmenes parcials. Una esmena, la 10405, és per
demanar més dotació per a la convocatòria d'ajuts a les escoles
de música i dansa, fins a un total de 500.000 euros, perquè
creim que l'educació que es dóna, es dur a terme a aquestes
escoles de música són un pilar important per al seu
aprenentatge.

Per altra banda, presentam tres esmenes, les 10414, 15 i 16,
que fan referència a transferir als consells insulars de Menorca,
d'Eivissa i Formentera un percentatge dels ajuts de la dotació
per a desplaçaments d’estudiants que cursen estudis fora de les
Illes. Creim que els consells insulars són els que coneixen més
bé la seva població, els seus estudiants i les seves famílies i
creim que donen, per tant, més efectivitat a aquest tipus d'ajuts.
Per tant, aquesta convocatòria no s'hauria de fer des del Govern
sinó des dels mateixos consells insulars. 

Per altra banda, es presenta una esmena, la 10417, que fa
referència a preveure 150.000 euros per a ajuts a alumnes de
cicles formatius de grau superior que tenen una beca Erasmus
per anar a fer pràctiques a altres països perquè els pugui ajudar
amb el concepte de manutenció, amb un màxim de 400 euros
per alumne.

També l'esmena 10418 que preveu 750.000 euros per
millorar l'atenció de l'alumnat amb necessitats educatives
especials greument afectat al primer cicle d'educació infantil.
Açò va ser una proposta al Consell Insular de Menorca que va

dur el PP l'octubre de 2022, que va tenir el suport unànime de
tot el plenari i que, per tant, entenem que s’ha de dur a terme.

Per altra banda, també hem fet esmenes relatives a diferents
obres a l’IBISEC. L'esmena 10372 feia referència al
Conservatori a l’antiga Sala Augusta, pel que vàrem poder
veure al plenari de l'Ajuntament de Maó es va acceptar d'alguna
manera canviar la ubicació, però sempre lligada a la
recuperació de la Sala Augusta. Per tant, entenem que aquesta
partida, si no fos per al Conservatori allà, es podria emprar per
al nou conservatori, que sembla que hi pot haver un acord
també respecte del solar on ha d’anar ubicat, i també pel
compromís que es va demanar per part de l'Ajuntament de Maó
de rehabilitar aquest edifici emblemàtic que és la Sala Augusta. 

També hi hauria l'esmena 10373, perquè no veim que hi
hagi pressupostat pel Govern res relacionat amb el Centre
Integrat d’FP a Es Castell, i mentrestant l'edifici s’està
deteriorant. Per tant, demanam una partida perquè es consolidi
l'edifici, de 600.000 euros, perquè entenem que no hem de
permetre que l'edifici caigui. 

L'esmena 10375 per a obres de millora al col·legi Àngel
Ruiz i Pablo d'Es Castell, per un import de 100.000.

L’esmena 10376, que fa referència al centre integrat de
formació professional de Ciutadella, que no veim al pressupost
una partida per a aquestes obres, i entenem que al llarg de 2024
s'han de començar i per açò, preveim 2 milions per a una
primera fase d'aquestes obres. 

I, per últim, l'esmena 10400, que preveu augmentar els fons
del pla pilot per a climatització dels centres educatius de les
Illes, fins a 360.000 euros, tots els grups parlamentaris van
aprovar dos punts de la moció de MÉS per Menorca relacionats
amb aquest pla pilot i, per tant, demanam que es faci efectiu,
que es puguin augmentar els centres als quals es fa aquest pla
pilot perquè entenem que el canvi climàtic en els mesos de
tardor i primavera afecten directament les activitats educatives
dins les aules. 

Després, en el segon torn, explicaré el posicionament
respecte de les esmenes de la resta de grups. Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA: 

Moltes gràcies, Sra. Gomila. Pel Grup Unides Podem té la
paraula la Sra. Gómez, per un temps de cinc minuts.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Sí, gràcies, Sra. Presidenta. Nosaltres hem presentat dotze
esmenes a aquesta secció dels pressuposts. Tenc una proposta
de transacció del Partit Socialista, que acceptam, respecte de
dues d'aquestes esmenes, que és la forma de cofinançar dues
esmenes que duim per a escoletes, que ens ha proposat el Partit
Socialista fer-ho via conveni i traspàs de doblers a ajuntaments.
Acceptam aquest canvi, concretament una escoleta i l'escola
d'adults, no, Sra. Amanda?, després ... d'Alcúdia.

Concretament les nostres dotze esmenes són, la 10312, per
a redacció d'un projecte per a la nova escola d'idiomes a la part
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de Llevant, concretament a Maó, als quarters de Santiago, la
part que queda encara sense cap definició d'ús. Defensam que
sigui aquesta escola..., que es pugui rehabilitar aquest edifici
per a l'Escola Oficial d'Idiomes.

Després la 10315, per 1 milió d’euros, per a obres a les
escoles de Sant Lluís, de rehabilitació energètica i construcció
de refugi climàtic.

La 10337, adquisició de solar i redacció de projecte -com
deia abans- per a una escoleta 0-3 d'Alcúdia. En principi,
aquesta partida acceptaríem que fos via transferència a
l'Ajuntament d'Alcúdia, com proposava el Partit Socialista, per
tant, acceptam aquesta esmena.

La 10338, adquisició també d'edifici al centre d'Alcúdia per
a escola d'adults. Exactament el mateix, són 800.000 euros; ho
farien també via transferència. 

Redacció de projecte per a rehabilitació i ampliació de
l’institut de secundària d'Alcúdia per tal de poder obrir una
escola de cuina. És la 10339 i són 100.000 euros. 

Després tenim l'ampliació de l’institut de secundària de
Quartó del Rei, a Santa Eulària d'Eivissa. És la 10350 per un
import de 300.000 euros.

La reforma integral del centre d'infantil i primària Sant
Ciríac a Santa Eulàlia,  demanam augmentar la partida que en
principi s’ha proposat en 100.000 euros. És l'esmena 10351.

L'esmena 10352, per import de 300.000 euros, ampliació
del centre de formació professional Can Marines, a Santa
Eulàlia d'Eivissa.

L’esmena 10353, per import de 300.000 euros, ampliació
del centre d'infantil i primària Sant Carles de Santa Eulàlia, a
Eivissa.

Esmena 10359, per import de 175.000 euros, redacció i
projecte del nou centre d'infantil i primària Sant Jordi, a Sant
Josep d'Eivissa.

La 10361, per import de mig milió d'euros, redacció i
posada en marxa del projecte d'infantil i primària a Sant
Antoni, amb caràcter plurianual, també a l'illa d'Eivissa.

La 10362, per import de mig milió d'euros, redacció del
projecte i execució d'obra, un plurianual, per a creació d'escola,
també de 0-3.

I aquí hi ha l'esmena de... ai!, ja està, ja he acabat.
Perdonau. Bé, i simplement, com que no tindré segon torn, si
em deixen deu segons per explicar. 

Unides Podem, bé, en principi diferenciaria dos grans no a
les esmenes del Partit del Partit Popular i de VOX, del Govern.
El no a les propostes del Partit Popular seria constructivament,
és a dir, no descartam que puguem arribar a transaccionar
esmenes que acceptem i esperam que el Partit Popular també en
vegi algunes amb bons ulls per part nostra. 

I, òbviament, el nostre gran i radical no és les esmenes de
VOX que fomentaran la segregació lingüística, la segregació
social, els comissaris polítics... bé, no sé, em sembla que estan
muntant una realitat de distopia que no em puc ni imaginar. 

Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA: 

Gràcies, Sra. Gómez. Pel Grup Parlamentari Popular té la
paraula la Sra. Curto, per un temps de deu minuts.

LA SRA. CURTO I ALEMANY:

Gràcies, presidenta. Bon dia, diputades i diputats. El Grup
Parlamentari Popular, com no podia ser d'una altra manera,
votarà a favor de l'esmena presentada per aquest grup, la
10002, que consisteix en la correcció d'una errada material que
s'ha detectat: en el subconcepte del programa pressupostari de
la partida 44713, de transferències justificables a la UIB, ha de
passar a la 48000, a famílies i institucions. 

De les esmenes que votarem en contra en aquesta comissió
i presentades pels diferents grups parlamentaris voldria dir que
encara es té un termini per a possibles acords de cara al plenari
de la setmana que ve. 

De les dues esmenes a la totalitat, voldria exposar que
respecte de la 10571, del Grup Parlamentari Socialista, on es
considera que el pressupost no respon a les necessitats de les
Illes, no podem estar més en contra. Consideram que s'ha fet
una anàlisi de la situació, s’han detectat les mancances i s'han
incrementat les partides on feia més falta; com, per exemple, la
partida d'IBISEC o del suport als nins amb necessitats
educatives especials, així com la que permet la gratuïtat de tota
l'etapa educativa del primer cicle d'educació infantil. Creim que
s'ha apostat per un augment del pressupost a l'àrea d'educació,
un augment important, que permetrà moltes millores, però
també volem dir que en aquesta àrea mai no n'hi ha prou, i amb
això crec que tots hi estarem d'acord. 

Pel que fa a l'esmena a la totalitat 10422 de MÉS per
Menorca, creim que la conselleria ha fet una aposta ferma per
l'increment pressupostari i que, juntament amb l'increment de
personal, per exemple, a l'àrea d'IBISEC a les Illes, sí que farà
possible que els projectes contemplats dins els pressuposts,
puguin veure la llum. S’exposa que no tenen credibilitat,
perquè no van acompanyats de mesures, però creim que
l'augment pressupostari ja és una mesura bastant important per
dur els projectes a terme. Creim que la conselleria es mereix un
vot de confiança per aplicar el que serà, quan estigui aprovat,
el seu primer pressupost i on s’intenta donar compliment a un
programa electoral i a uns acords, on les propostes varen
obtenir el suport de la ciutadania. 

Sent molt conscients de la funció dels diferents grups
parlamentaris, s'ha de tenir en compte que no es pot regirar tot
un pressupost o directament dir que no dóna resposta a les
necessitats, perquè és veritat que tal vegada no dóna resposta
a la necessitat d’aquests diputats, però des del Grup
Parlamentari Popular consideram que l'ampliació de certes
partides són molt importants per a la comunitat educativa:
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l'augment dels especialistes, la gratuïtat de tot el primer cicle
d'infantil, les millores en els centres o la creació de nous; un
seguit d'iniciatives que tenen el suport adient a les seves
necessitats. 

Jo intentaré fer un argumentari, un poc per grups
parlamentaris, però no podré anomenar una per una les esmenes
de tots perquè, com saben, el temps és el que tenim. 

De les esmenes del Grup Parlamentari Socialista, en
comissió les votarem totes en contra. A l'esmena 10572, de fer
gratuïta la matrícula dels estudis de la Universitat de les Illes
Balears, li he de dir que les matrícules amb necessitats
socioeconòmiques sempre estaran garantides. L'esmena 10586,
sobre el conveni amb DISFAM, aquest conveni ja està signat
per les dues parts i l’import ha estat acordat per ambdós i
recollit dins el pressupost. 

Tenim un seguit d'esmenes que demanen un augment de
pressupost en determinats temes, però que no s'incrementen per
falta de necessitats reals. Al final, quan dissenyes un
pressupost, ho fas un poc tenint en compte les despeses o els
romanents dels anys anteriors, que t’han quedat a les diferents
partides. Per tant, no sempre és necessari fer una pujada
considerable, si no s'ha emprat el pressupost en la seva totalitat
l'any anterior. 

L'esmena 10600, d'afectar 2 milions d'euros per a la posada
en marxa del transport per a alumnes d'estudis postobligatoris,
ja es preveu dins el pressupost de la Conselleria d'Educació i
Universitats la previsió d'aquesta despesa, tal com ha anunciat
el seu conseller en moltes ocasions. 

Després hi ha un seguit d'esmenes centrades en
infraestructures educatives, que ja estan previstes en el
pressupost, que són les 10574, 10587, 10588, 10592, 10593,
10596, 10602, 10610, 10888 i la 10892. 

L'esmena 10887, que comparteix concepte amb l’esmena de
MÉS per Mallorca 10259, referent a la partida destinada al
conveni entre Conselleria d'Educació i l'Ajuntament de Sóller
per a la millora de centres escolars i l’Instituts de Sóller, aquest
conveni es va renovar l'abril 2023. Hi votarem en contra, ja que
no és necessari un augment de partida, quan la majoria de les
actuacions estaven sense executar. 

De les dues esmenes de VOX, votarem a favor de la 10086
i ens abstendrem a la 10091.

 Del Grup MÉS per Mallorca, esmena 10153, sobre els
punts liles als centres educatius, dir-li que depenen dels
consells insulars, no de la Conselleria d'Educació. 

Sobre l'esmena 10218, de l'ampliació del CEIP Lloret, s'està
elaborant un nou pla d'infraestructures educatives, on es
valoren els diferents centres i les seves necessitats, per tal de
crear un full de ruta i establir unes prioritats segons les
necessitats dels centres. Com tots sabeu, hi ha molts de centres
que necessiten d'una ampliació i s'ha d'analitzar quins tenen
més necessitats que altres i, sobretot, quins són més factibles de
fer, en referència a cessions d'espais o tràmits amb els
ajuntaments. 

De les esmenes de MÉS per Menorca, l'esmena 10414, de
transferència al Consell de Menorca del 12,35%, de la dotació
dels ajuts de desplaçament per a estudiants que cursen estudis
fora de les illes, en el pressupost ja es troba inclosa aquesta
acció i per a 2024, el projecte de pressupost proposa l'augment
de la quantia destinada als estudiants de Menorca, fins a un
total de 222.300 euros, per als de l'illa d'Eivissa 237.380, i per
al Consell de Formentera 29.880.

De l'esmena 10372, sobre la construcció del conservatori i
a l’antiga Sala Augusta, l'Ajuntament de Maó està pendent
oferir un altre solar per a la construcció del conservatori i té
una partida específica dins el pressupost.

L'esmena 10376, del Centre Integrat de Formació
Professional de Ciutadella, aquest està inclòs dins el pressupost
de la conselleria. Igual que l'esmena 10400, sobre el pla pilot
per a la climatització dels centres educatius, que també està
contemplat dins pressupost. 

I el darrer Grup d'Unides Podem, totes les esmenes fan
referència a infraestructures educatives, quasi totes elles
centrades a Alcúdia i Santa Eulàlia.

De la 10337, sobre adquisició del solar i redacció de
projectes per a una escoleta de primer cicle a Alcúdia, la
competència per a l'adquisició i construcció és de l'entitat local,
i la conselleria disposa d'unes línies d'ajudes per a creació de
places públiques. 

Sobre l'esmena 10338, sobre l'adquisició d'un edifici a
Alcúdia també, per a una escola d'adults, és l'ajuntament el que
ha de posar a disposició l'espai i en funció de l'espai disponible
es podrà redactar el projecte. 

Sobre l'esmena 10339, per redactar un projecte d'ampliació
de l'IES d'Alcúdia, per acollir una escola de cuina, hi ha
plantejada una nova Escola d'Hoteleria per impartir cicles
formatius corresponents a escola de cuina. 

L'esmena 10350, que és semblant a la 10805 del Partit
Socialista, sobre l'ampliació de l'IES Quartó del Rei a Santa
Eulàlia, es té previst seguir amb la redacció del projecte, però
no implica despesa perquè es farà amb recursos de personal
propis. 

De l'esmena 10351, de reforma integral CEIP Sant Ciriac a
Santa Eulàlia, també l'import del pressupost correspon a la part
de despesa a executar aquest 2024, d'un projecte valorat en
3.300.000 euros. 

Per acabar, l'esmena 10362, no tenim molt clar a quin
centre fa referència específicament. 

Gràcies i disculpin no poder detallar esmena per esmena.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Curto. Ara en torn de rèplica, passam la
paraula als grups, tenen un temps de cinc minuts. Té la paraula
el Sr. Pitaluga del Grup Parlamentari Socialista.
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EL SR. PITALUGA I IVORRA:

Sí, gràcies, Sra. Presidenta. Bé, primer de tot agrair la
intervenció dels representants de tots els grups. En primer lloc,
volia comentar..., simplement sobre una esmena nostra, la
10979, que fa referència a crear una partida finalista del
programa Codi escola 4.0, nosaltres hem fet una correcció,
creant una partida corresponent, com en l’altra esmena que he
comentat abans i per això s’ha fet una esmena a l’articulat, la
10492, on demanem que aquestes partides s’incorporen en el
pressupost. Volia donar aquesta informació.

Davant les esmenes dels altres grups parlamentaris, votarem
a favor de totes les esmenes de MÉS per Mallorca, també farem
el mateix amb totes les esmenes de MÉS per Menorca. Amb
Unidas Podemos hem fet una transacció a les esmenes 10337
i 10362, perquè en aquestes esmenes afectaven l’IBISEC
perquè destinés dues partides de (...) i 600.000 euros per
construir unes escoletes, però sabem que l’IBISEC no fa
escoletes, perquè ho fan normalment els ajuntaments, i hem
proposat que l’afectació sigui a la partida 13601 del programa
421K, subconcepte 4600, que és la partida destinada a les
ajudes als ajuntaments per crear escoletes. Llavors, atenent el
bon criteri de la lletrada, ho hem convertit en dues transaccions:
una a l’esmena 10362, per un import de 500.000 euros, i a
l’esmena 10337, hem fet una afectació en aquesta partida que
comentàvem -la 421K- per 600.000 euros. Aquestes són les
quanties de les dues esmenes. Bé, i després votarem a favor.

Pel que fa a les esmenes del PP, ara hi votarem en contra. 

Pel que fa a les esmenes de VOX, no hi donarem suport i
lamentam que es continuï plantejant i llançant l’esmena 10086,
l’augment de la plantilla d’inspectors per a la persecució del
professorat, amb falses acusacions d’adoctrinament. I per
suposat, votarem en contra de l’esmena 10091, de 20 milions
d’euros per posar en marxa la segregació lingüística, perquè ja
bé, com ja han comentat altres companys, la companya de MÉS
per Mallorca..., amb 20 milions, la veritat és que es poden
atendre moltes de les necessitats reals que té la Conselleria
d’Educació i el nostre sistema educatiu i votarem en contra,
clarament, d’aquesta esmena, tal com també hi està en contra
tota la comunitat educativa de les Illes Balears. 

Moltes gràcies, Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Pitaluga. Pel Grup Parlamentari VOX, té la
paraula la Sra. Cañadas per un temps de cinc minuts.

LA SRA. CAÑADAS I PINILLA:

Gracias, presidente. Les tengo que decir que ustedes las
puestas en escena con público en las comisiones, en el Pleno y
en la puerta del Parlamento se les dan muy bien, pero bueno,
nosotros también sabemos hacer números. 

Quitando las subvenciones a asociaciones independentistas
se pueden crear colegios, campos de fútbol y eliminar las colas
del hambre. Quitando el dinero a sindicatos, patronales y
partidos, otro tanto de lo mismo, y no cediendo a los chantajes

de la ultraderecha nacionalista catalana con una amnistía ilegal
se puede eliminar una parte importante de la deuda que este
nefasto gobierno socialista nacional ha incrementado en
billones de euros.

Así que, fuera de la demagogia y el populismo barato de la
extrema izquierda, son unos presupuestos que apuestan por la
educación y la partida de 20 millones es para devolver los
derechos y libertades a las familias que jamás debieron de ser
arrebatados. 

Nada más, gracias. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gracias, Sra. Cañadas. Pel Grup Parlamentari MÉS per
Mallorca, té la paraula la Sra. Ramon, per un temps de cinc
minuts.

LA SRA. RAMON I SALAS:

Moltes gràcies, Sra. Presidenta. Vull agrair al Partit
Socialista el suport a les nostres esmenes presentades. Votarem
a favor de les esmenes presentades pel Grup Socialista i pel
Grup Mixt. Votarem en contra -ja ho hem manifestat- les de
VOX i les del Partit Popular. La Sra. Curto ha dit que encara
tenim temps de negociar, esperem que ens arribi qualque
telefonada per poder fer almanco aquest exercici d’escolta,
almanco activa, per si podem arribar a aprovar qualque esmena
de les que hem presentat. I, bé, amb la manifestació veim que
això... tendrem un parell de dies més per saber què passarà amb
aquests pressuposts. 

Jo demanava als diputats del Partit Popular que votassin en
contra, que votassin en contra d'una segregació lingüística a les
aules. Com que s’hi han abstingut els ho tornaré demanar una
altra vegada i les vegades que faci falta, que, per favor, no votin
una esmena que l’únic que fa és crear odi i segregar els
alumnes per la llengua que parlen.

Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Ramon. Pel Grup Parlamentari Mixt, té la
paraula la Sra. Gomila, per un temps de cinc minuts.

LA SRA. GOMILA I LLUCH:

Gràcies, Sra. Presidenta. Des de MÉS per Menorca farem
un vot favorable a les esmenes presentades per MÉS per
Mallorca, pel Partit Socialista i també per Unides Podem.

Farem un vot en contra de les esmenes presentades pel PP,
sense perjudici que de cara al Ple es pugui arribar a consensos
i poder negociar i podrà votar a favor algunes de les esmenes
que ha presentat el PP, així com també que el PP pugui votar a
favor d'algunes esmenes presentades per MÉS per Menorca.

Les esmenes de VOX, les votarem en contra aquí i en el
plenari, perquè no hi ha acord possible amb MÉS per Menorca
per permetre la segregació per llengua de l’alumnat dels nostres
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centres educatius, ni tampoc a reforçar la plantilla d'inspectors
en educació per preservar l'ensenyament i que no hi hagi
intromissions ideològiques, que ja s’hi val el títol que han posat
per augmentar aquesta plantilla.

Tots aquests milions d'euros que VOX vol destinar a
aquests afers, que són més de 60 milions, no sabem encara si
amb el vistiplau o no del PP, des de MÉS per Menorca volem
que es dediquin a la reducció de ràtios, a la millora i la
construcció de noves infraestructures educatives, a la millora de
les condicions de feina dels docents. 

La Sra. Cañadas ens vol disfressar la segregació de llengua
com que açò permetrà que hi hagi menys ràtios i més
professorat, si realment aquest objectiu no importa segregar per
llengües, es poden dur a terme aquests objectius sense sotmetre
el nostre alumnat a haver-se de separar per motius de llengua.
Hi ha prou millores a dur a terme en el sistema educatiu, que
demanda la comunitat educativa, com per dedicar 60 milions
d'euros a les dèries de VOX, veurem o no si amb el vistiplau
del PP, de segregar els alumnes per llengua i d'augmentar
plantilla d'inspectors per preservar les intromissions
ideològiques, que no és més que una persecució al professorat,
amb les acusacions reiterades de VOX d’un adoctrinament per
part dels nostres professors, que no existeix. 

La comunitat educativa ha de ser escoltada, i aquestes no
són les seves demandes ni les seves necessitats. Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Gomila. Ara passaríem a la votació de les
esmenes... Perdó, Sra. Curto, jo ja vull fer més via de la que... 

(Se sent una veu de fons inintel·ligible i algunes rialles)

... em correspon, i tenim tot el dia, o sigui que no tenim pressa.
Perdoni. Té la paraula, Sra. Curto, per un temps de cinc minuts,
pel Grup Parlamentari Popular.

LA SRA. CURTO I ALEMANY:

Gràcies, presidenta. Jo seré molt breu, ja que a la Mesa
l’espera un dia molt llarg com vàrem tenir ahir. Jo he intentat
explicar molt ràpidament el perquè de certs vots, i també vull
repetir que tenim una setmana encara per continuar parlant i
intentar negociar les diferents esmenes. 

Només vull fer un incís. Es parla d'Inspecció educativa, la
Inspecció educativa té unes funcions, una d'elles és assessorar
el funcionament dels centres educatius i és un suport als centres
i en el 2020 el Partit Socialista en aquesta mateixa sala i en
defensa dels pressupostos s'omplia la boca de l'ampliació del
personal d'Inspecció educativa. Ara li poden donar un altre
nom, però creiem que Inspecció educativa és molt important
per als centres...

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

I res més, donaré per finalitzada la meva intervenció.

Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Curto. Ara sí, anirem votant per grup
parlamentari... les esmenes que ha presentat cada grup
parlamentari, si en qualque cas volen votació separada, facin-
nos-ho saber.

D'entrada començaríem per la votació conjunta de les
esmenes del Grup Parlamentari Socialista. Si tots estam d'acord
a votar conjuntament...

Vots a favor? 

Vots en contra?

EL SR. SECRETARI:

6 vots a favor, 7 en contra.

LA SRA. PRESIDENTA:

Queden rebutjades les esmenes del Grup Parlamentari
Socialista.

Si cap grup no demana votació separada, votaríem en
votació conjunta les esmenes del Grup Parlamentari VOX.

LA SRA. CURTO I ALEMANY:

Jo sol·licit votació separada, per favor.

LA SRA. PRESIDENTA:

D'acord. Idò votam de manera separada l’esmena 10091 del
Grup Parlamentari VOX.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

EL SR. SECRETARI:

1 vot a favor, 6 vots en contra i 6 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Queda rebutjada l’esmena.

Ara l’esmena 10086.

Vots a favor?

Vots en contra?

EL SR. SECRETARI:

7 vots a favor i 6 en contra.
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 LA SRA. PRESIDENTA:

Queda aprovada l’esmena 10086.

Si cap grup no demana votació separada, votació conjunta
de les esmenes de MÉS per Mallorca.

Vots a favor? 

Vots en contra?

EL SR. SECRETARI:

6 vots a favor, 7 en contra.

LA SRA. PRESIDENTA:

Queden rebutjades les esmenes del Grup Parlamentari MÉS
per Mallorca. 

Ara sí que hi ha dues transaccions a les esmenes d’Unides
Podem, que serien la 10337...

(Remor de veus)

Ahir estava més clara, perdonin.

Idò votam les esmenes del Grup Mixt, MÉS per Menorca. 

Vots a favor?

Vots en contra?

EL SR. SECRETARI:

6 vots a favor i 7 en contra.

LA SRA. PRESIDENTA:

Queden rebutjades les esmenes del Grup Mixt, MÉS per
Menorca.

Ara passam a les del Grup Mixt, Unides Podem, ara sí, dues
esmenes transaccionades i acceptades pel Grup Podem,
transaccionades pel Partit Socialista, 10337 i 10362.Votam
aquestes dues esmenes transaccionades de manera conjunta.

Vots a favor?

Vots en contra?

EL SR. SECRETARI:

6 vots a favor i 7 en contra.

LA SRA. PRESIDENTA:

Queden rebutjades aquestes dues esmenes. 

Ara la resta d'esmenes del Grup Mixt, Unides Podem.

Vots a favor? 

Vots en contra? 

EL SR. SECRETARI:

6 vots a favor i 7 en contra.

LA SRA. PRESIDENTA:

Queden rebutjades les esmenes. I votació de l'esmena del
Grup Parlamentari Popular. 

Vots a favor? 

Vots en contra? 

Abstencions? 

EL SR. SECRETARI:

6 vots a favor, 6 en contra i 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Com que no es pot resoldre per vot ponderat, repetim la
votació. Segona votació.

Vots a favor? 

Vots en contra? 

Abstencions?

EL SR. SECRETARI:

6 vots a favor, 6 en contra i 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Tercera votació.

Vots a favor? 

Vots en contra? 

Abstencions?

EL SR. SECRETARI:

6 vots a favor, 6 en contra i 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Queda rebutjada l’esmena del Partit Popular. 

Sense més assumptes a tractar, s’aixeca la sessió. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Bon dia, diputats i diputades. Si els sembla...

(Se sent una veu de fons que diu: “nos falta la letrada”)
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... -sí, pero es igual-, si els sembla començarem a llegir la
secció, després els demanaré, abans de les intervencions, si hi
ha substitucions, però ara, com hem de llegir tota la secció
número 14, començam a llegir i després ja els demanam si hi ha
substitucions; si els sembla.

Agrupació de la secció 14, Conselleria d'Economia,
Hisenda i Innovació amb les seccions i entitats afins.

Debat 5, de totalitat i globalitat. Esmenes a la totalitat.

Grup Parlamentari Socialista, secció 14, Conselleria
d'Economia, Hisenda i Innovació, 10614; secció 08, Oficina de
garantia de la llibertat lingüística, 10660 i 10810; secció 31,
serveis comuns, secció 32, Ens territorials, 10620; secció 34,
deute públic, 10621; secció 35, Fons de contingència, 10622;
secció 50, Agència Tributària de les Illes Balears, ATIB,
10659; E20, EPE de telecomunicacions i Innovació de les Illes
Balears, IBETEC, 10641; F22, Fundació Balear d’Innovació i
Tecnologia, 10649.

Grup Parlamentari Mixt, MÉS per Menorca, secció 14,
Conselleria d'Economia, Hisenda i Innovació, 10423; secció
08, Oficina de garantia de la llibertat lingüística, 10424. 

Esmenes parcials.

Grup Parlamentari Socialista, secció 14, al programa 151E,
immersió digital, atenció ciutadana i modernització, 10864 i
10992; al programa 541A, recerca i desenvolupament, 10868,
10840 i 10843; al programa 542A, innovació, 10865, 10851,
10854, 10848 i 10866; al programa 551A, ordenació, regulació
i desenvolupament de les telecomunicacions, 10859, 10995,
10993 i 10994; secció 04, Consell Consultiu de les Illes
Balears, al programa 111C, assessorament consultiu
institucional, 10871; secció 06, Oficina de Prevenció de Lluita
contra la Corrupció, al programa 111E, control patrimonial dels
alts càrrecs, 10662.

Grup Parlamentari VOX, secció 14, al programa 141C,
gestió comptable i control intern, 10090; al programa 141E,
gestió de tresoreria i política financera, 10083; secció 40, fons
del factor d’insularitat, al programa 411E, finançament sanitari,
10098 i 10099; al programa 423B, altres serveis a
l’ensenyament, 10092, 10093, 10103 i 10104; E20, EPE de
Telecomunicacions i Innovació de les Illes Balears, IBETEC,
10102.

Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, secció 14,
Conselleria d'Economia, Hisenda i Innovació, al programa
141B, planificació pressupostària i finançament, 10237; al
programa 542A, innovació, 10240 i 10242; secció 08, Oficina
de garantia de la llibertat lingüística, al programa 115, garantia
de la llibertat lingüística, 10133; secció 40, factor d’insularitat, 
Programa 000AA Nous programes i no classificats, 10177 i
10220; al programa 411E, Finançament sanitari, 10252; al
programa 423B, altres serveis a l’ensenyament, 10206, 10211,
10212, 10213, 10214, 10215, 10216, 10217 i 10251; al
programa 521C, transport ferroviari, 10166, 10167, 10168 i
10169; secció 77, Institut IBESTAT, al programa 591A,
Estadística, 10162.

Grup Parlamentari Mixt, MÉS per Menorca, secció 14, al
programa 541A, recerca i desenvolupament, 10412; secció 06,
Oficina de Prevenció i Lluita contra la Corrupció, programa
111E, control patrimonial dels alts càrrecs, 10409; secció 32,
ens territorials, al programa 000AA Nous programes i no
classificats, 10396.

Grup Parlamentari Mixt, Unides Podem, secció 14, al
programa 141A, direcció i serveis generals de la conselleria,
10317; al programa 542A, innovació, 10309; secció 06,
Oficina de Prevenció i Lluita contra la Corrupció. Al programa
111E, control patrimonial dels alts càrrecs, 10304; secció 08,
Oficina de garantia de la llibertat lingüística, al programa
111G, garantia de la llibertat lingüística, 10305; secció 50,
ATIB, al programa 142A, gestió i inspecció de tributs, 10340.

Grup Parlamentari Mixt, Sa Unió de Formentera, secció 40,
fons del factor d’insularitat, al programa 313K, direcció i
serveis generals de la Conselleria de Famílies i Afers Socials,
10301; al programa 411E, finançament sanitari, 10298 i 10299;
al programa 511B, direcció i serveis generals de la Conselleria
d’Habitatge, Territori i Mobilitat, 10296.

Grup Parlamentari Popular, secció 40, fons del factor
d’insularitat, al programa 151E, immersió digital, atenció
ciutadana i modernització, 10014; al programa 313K, direcció
i serveis generals de la Conselleria de Famílies i Afers Socials,
10013, 10029, 10030, 10031, 10032, 10033 i 10034; al
programa 400E, finançament sanitari, 10023; al programa
423B, altres serveis a l’ensenyament, 10038, 10039, 10040,
10041, 10042, 10015, 10016, 10017, 10018, 10019, 10020 i
10021; al programa 511B, direcció i serveis generals de la
Conselleria d’Habitatge, Territori i Mobilitat, 10022 -estan
retirades les 10043 i 10044- i continuam amb les 10045 i
10046.

Crec que probablement és una de les seccions més llargues,
però com hem agafat forces, ho agafam amb ganes.

Per a la defensa conjunta de les esmenes tenim deu minuts,
tenen deu minuts. Pel Grup Parlamentari Socialista...

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

Perdó, és ver que, com que no hi eren tots, no hem demanat
abans les substitucions. Primer demanaria si hi ha substitucions
per part del Grup Popular.

LA SRA. CAÑELLAS I MARTÍN:

Sí, presidenta, Carmen Cañellas substitueix Antoni Marí.

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

Sí, presidenta, Margalida Durán substitueix José Luis
Mateo.

LA SRA. CURTO I ALEMANY:

Ana Isabel Curto substitueix Coia Sugrañes.
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LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup Mixt.

LA SRA. GOMILA I LLUCH:

Dir que en la fixació de posicions compartirem la primera
intervenció amb la diputada d'Unides Podem; en el segon torn
intervendré jo, i que les esmenes de Sa Unió es donen per
defensades en els seus termes. Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Gomila. Pel Grup Parlamentari Socialista no
hi ha canvis. Per tant, per part del Grup Parlamentari Socialista,
té la paraula el Sr. Bona, per un temps màxim de deu minuts. 

EL SR. BONA I CASAS:

Gràcies, Sra. Presidenta. Bé, a la secció 14, Conselleria
d'Economia, Hisenda i Innovació, primerament presentam unes
esmenes que afecten la Direcció General de Simplificació
Administrativa, Modernització i Administració Digital, una
direcció general que ens va sorprendre que perdés 9,6 milions
d'euros respecte dels pressuposts de 2023 i resulta que és
perquè el Sr. Costa ha decidit no pressupostar diverses partides
finalistes provinents de fons europeus que caducaven a finals
de 2023, però el Govern d'Espanya ha aconseguit, negociant
amb la Comissió Europea, allargar el termini d'execució un any
més i ara es poden executar fins a finals de 2024. És una notícia
que es coneix des de fa mesos i és un poc incomprensible que
no s'haguessin pressupostat aquestes partides i, de fet, és curiós
perquè és la mateixa situació que la partida MR063, de bons de
connectivitat per a PIME i col·lectius vulnerables, i, en canvi,
aquesta sí ha estat pressupostada. Davant el perill que la
vertadera intenció del Govern fos deixar escapar aquests fons
europeus, com ja fan altres conselleries, hem decidit presentar
esmenes a les diferents seccions on aquestes partides no eren
presents, i encara hi ha temps de sobres per justificar-les.
Estaven deixant perdre 26 milions i mig d'euros en total, sense
pressupostar, i hem fet esmenes per evitar que es deixin perdre
aquests fons en sectors tan diversos com educació,
digitalització, agricultura, esports, igualtat i afers socials.

En el cas de la Conselleria d'Hisenda pensam que és
especialment greu perquè és la Conselleria de Fons Europeus
i, juntament amb aquestes esmenes, presentam també esmenes
d'increment de personal de la direcció general, per tal de poder
gestionar correctament aquests fons, així com dur a terme les
seves funcions, que sempre són un poc un calaix de desitjos que
és complicat dur a terme per manca de personal. 

Així que en el programa 151E, Immersió digital, atenció a
la ciutadania i modernització, tenim l'esmena 10864, 328.000
euros per a l'increment de personal de la Direcció General de
Simplificació Administrativa, Modernització i Administració
Digital; l'esmena 10992 són 5.923.155 per recuperar la partida
finalista MR069, de formació de competències digitals de la
ciutadania, amb un programa per realitzar actuacions per a la
capacitació digital de la ciutadania i reducció de l'escletxa
digital de gènere, posant èmfasi en col·lectius en risc d'exclusió
digital, com són les persones majors, persones amb baixos

nivells de renda, de zones no urbanes o amb baix nivell
educatiu. La mesura també promourà la capacitació digital de
les dones i fomentarà les vocacions científiques i tecnològiques
a l'escola.

I en aquestes esmenes, com és per exemple aquesta, la
partida de baixa realment hauria de ser una alta d'ingressos a la
secció 14, centre de cost 14301, amb subconcepte 87000, però
a l'hora d'introduir les esmenes l’aplicatiu no ho permet i, clar,
aquest ha estat un petit problema a l'hora de presentar aquestes
esmenes per intentar esmenar l'errada del Govern. Com que les
quantitats globals de despesa i ingressos ja estan aprovades, ara
aparentment no podem imputar més despesa a càrrec de més
ingressos de partides finalistes de fons que vénen de la Unió
Europea, perquè això modificaria el total de despesa i el total
d'ingressos. Pensam que en el fons té un punt d’absurd que el
Parlament no pugui desdir-se de les quantitats globals en la
tramitació si una nova majoria així ho considera, però el que
hem fet és incloure aquestes esmenes a les diferents accions,
com també una esmena, la 10492 del Grup Parlamentari
Socialista, a l'articulat de la llei, on demanam via articulat que
aquestes partides s’incorporin al pressupost en el termini d'un
mes. És una pífia del Govern que intentam solucionar com
podem via esmenes.

Al programa 551A, Ordenació, regulació i
desenvolupament de les telecomunicacions, posam una esmena,
la 10859, de 240.000 euros, també per incrementar personal de
la Direcció General de Simplificació Administrativa,
Modernització i Administració Digital, en total són 568.000
euros per a personal de la direcció general.

L'altra esmena, la 10995, d’1.617.000 euros, per crear la
partida finalista MR062 del programa ÚNICO Indústria i
Empreses, que són actuacions de millora de la connectivitat a
polígons industrials i centres logístics, així com a altres àrees
d’elevada concentració empresarial com parcs empresarials,
vivers d'empreses i parcs tecnològics i/o científics, tot i que el
Govern ja ha dit que retorna a l'Estat aquesta partida, sí que
entenem que no s'aprovarà l'esmena.

La 10993, de 3.538.000, per recuperar la partida finalista
MR061, del programa ÚNICO centres públics de referència,
per augmentar la connectivitat per prestar serveis a velocitats
de fins a un gigabyt per segon a hospitals, centres de salut,
centres educatius i de formació, incloent biblioteques i altres
centres als quals es presten serveis públics de tipus assistencial,
social o d'igualtat, així com els centres de recerca i
desenvolupament públics.

I l'esmena 10994, d’1.696.200 euros, per recuperar la
partida finalista MR064, del programa ÚNICO edificis, per
millorar les infraestructures de telecomunicacions d'edificis i
urbanitzacions destinades a comunitats de propietaris d'un
edifici o conjunt d'edificacions subjectes al règim de propietat
horitzontal, d'edificis i immobles construïts abans de l'any
2000.

Per altra banda, en el programa 541A, Recerca i
desenvolupament, tenim l'esmena 10868, de 7,5 milions
d'euros, per a la posada en marxa de la Fundació Institució per
a la Investigació de les Illes Balears, l’IDIB, amb la
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contractació de recursos humans. Aquesta esmena ve motivada
pel fet que la recerca i innovació perd 5 milions d'euros en els
pressuposts d’aquest govern, dels quals 2 milions són de
recerca i 3 milions són d'innovació, una davallada d'un 11,6%.
La Llei de la ciència de les Illes Balears marca un objectiu d'un
2% del pressupost anual en I+D+I per a l'any 2030 i la Sra.
Prohens es va comprometre a fer-ho per a l’any 2027 en el seu
discurs d'investidura. El 2023 estàvem en un 0,73% d'inversió
pública i ara el 2024 en un 0,61%. Per tant, no només es
davalla en quantitat, sinó també en percentatge perquè ha
incrementat el pressupost de la comunitat.

I amb les nostres esmenes aquí i a la Conselleria de Salut a
través de l'IDISBA intentam pujar la inversió en recerca i
innovació intentant arreglar aquest desgavell del pressupost.
Apostam pels recursos humans, especialment en aquesta
esmena amb la posada en marxa de la Fundació Institució per
la Recerca de les Illes Balears, prevista a la Llei de la ciència. 

La creació d'aquesta fundació, de l'IRIB, és una petició de
la comunitat investigadora des de fa un temps perquè actua com
a via de creixement en la massa crítica d'investigadors a les
Illes Balears, en el cas particular de la UIB, que és l’entitat amb
la major capacitat d'allotjar personal de l'IRIB, la creació
d'aquest ens habilitaria un mecanisme de creixement
desvinculat de l'activitat docent. És una estructura que és d'èxit
en múltiples llocs d'Europa, com el Max Planck a Alemanya,
l'Institut Pierre i Marie Curie a França o l’ETH o Institut
Federal de Tecnologia a Zúric i també hi ha estructures
semblants a Espanya com són ICREA i Ikerbasque.

Els resultats quant a ús d'aquestes experiències són
espectaculars. Hi ha 6,8 investigadors contractats directes per
cada investigador ICREA finançat, un de cada quatre ICREA
tenen una (...) que vendria a ser l'equivalent d’una estrella
Michelin al món de la recerca, i genera un volum de negoci
amb fons captats i executats de 139 milions d'euros l'any 2022,
que són quatre vegades més el que s'inverteix, que són 34,9
milions d'euros. Tot això són xifres de l'any 2022 i a ICREA
són actualment uns 276 investigadors.

Ja hi ha un esborrany d'estatuts de l'IRIB que ja havia
circulat entre la comunitat científica, i veim amb sorpresa com
el Partit Popular pretén modificar la Llei de la ciència per la
porta del darrere i sense cap tipus de consens ni amb la
comunitat, ni amb l'oposició ni amb ningú a través d'una
esmena a l'articulat de la Llei de pressuposts que elimina
l'IRIB, així que entenem que aquesta esmena tampoc no serà
aprovada.

També hem presentat l'esmena 10840, 60.000 euros per a
la creació de la Càtedra d'Intel·ligència Artificial, Sostenibilitat
i Salut contemplada al Estratègia d'Intel·ligència Artificial del
Govern.

L'esmena 10843, de 800.000 euros per a la contribució del
Govern amb fons propis a complementar amb les partides
finalistes dels plans complementaris d'I+D+I per a la posada en
marxa del Centre de Supercomputació Intel·ligència Artificial
per tal que pugui convertir-se en una nòdul de la Xarxa
Espanyola de Supercomputació.

I al programa 542A, d'innovació, tenim l'esmena 10865 amb
100.000 euros, per a un tècnic d'emprenedoria i gestor del
FabLab del Centre Bit de Menorca, i després tenim tres
esmenes -la 10851, la 10854 i la 10848-, que són per traslladar
un total de 4.037.000 euros de la Conselleria d'Empresa,
Ocupació i Energia, en concret de la Direcció General
d'Indústria, a la Direcció General de Recerca, Innovació i
Transformació Digital, i el motiu és que quan va venir a
presentar el seu pressupost el Sr. Sáenz de San Pedro va dir que
tota la innovació, en aquest govern, estava en un lloc, que és la
Conselleria d'Hisenda. Per tant, entenem que, si ell té assignats
4 milions per a innovació i no els pensa gestionar, el millor és
que, efectivament, estiguin a la Conselleria d'Hisenda.

I tenim l'esmena 10866, de 200.000 euros per continuar
amb el programa UIB PIMES i augmentar-ne lleugerament el
pressupost, perquè creim que és un programa molt necessari i
d'èxit. 

I, finalment, la secció 4, del Consell Consultiu, en el
programa 111C, Assessorament consultiu institucional, tenim
l'esmena 10871, de 99.937 euros, per incorporar a les quantitats
pressupostades a les necessitats reconegudes a la memòria.
Creim que hi havia un compromís per part del Govern amb el
Consell Consultiu per tal d'incorporar aquestes quantitats que
igual per error no s'hi han incorporat.

I a la secció 6, Oficina de Prevenció i Lluita contra la
Corrupció, en el programa 111E, de control patrimonial dels
alts càrrecs. A l'esmena 10662, de gairebé 1,5 milions d’euros
per mantenir l'estructura de l'Oficina Anticorrupció, perquè
pugui desenvolupar les tasques que té definides per llei. És el
mateix pressupost que tenia aquesta oficina durant 2023 i creim
que ara és més necessària que mai i que el Partit Popular i
VOX té tanta i tanta pressa per eliminar, en comptes de
millorar-la, si consideren que té deficiències. 

I res més. Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Bona. Pel Grup Parlamentari VOX té la paraula
la Sra. de las Heras per un temps màxim de deu minuts.

LA SRA. DE LAS HERAS I FERNÁNDEZ:

Sí, muchas gracias, Sra. Presidente. Mi Grupo
Parlamentario VOX ha presentado un total de nueve
enmiendas. 

La 10090, por un importe de 150.000 euros para efectuar
una auditoría de legalidad y gestión eficiente, eliminando
aquellos organismos que supongan duplicidades, gastos
superfluos, innecesarios i ideológicos, para garantizar un uso
eficiente del dinero de los ciudadanos de Baleares.

La 10083, por un importe de un millón y medio para
elaborar un plan de apoyo a los emprendedores, a través de
unos microcréditos que se destinarán a jóvenes menores de 35
años, para proyectos de start-ups. 
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La 10098, por un importe de 100.000 euros, destinada al
Centro de Salud de Lloseta, concretamente al mantenimiento y
reparación de las filtraciones de agua.

La 10099, por un importe de 300.000 euros, destinada al
acondicionamiento del nuevo centro de salud del edificio Can
Gual de Bunyola. 

La 10092, por un importe de 3 millones de euros, esta en
realidad es una partida plurianual, de un total de 18 millones
destinados 3 millones al 2024, para construir residencias para
estudiantes.

La 10093, por un importe de 1 millón de euros, también es
una partida plurianual de un total de 10 millones, de los cuales
1 millón va destinado a los presupuestos de 2024 para construir
una residencia pública en régimen de alquiler en Sa Coma en
Ibiza, y se destinará exclusivamente a los empleados públicos
de aquellos sectores que tengan más vacantes y que tengan
mayores dificultades de cobertura, en especial, el personal
sanitario, el docente y las fuerzas y cuerpos de seguridad del
Estado.

La 10103, por un importe de 660.000, destinada a la
ampliación de 4 aulas en el IES Damià Huguet de Campos.

La 10104, por un importe de 450.000 euros, destinada a la
ampliación de tres aules del CEIP Pare Bartomeu Pou de
Algaida, para educación infantil.

Y la 10102, por importe de 150.000, para la reparación de
antenas de repetición de radio en Calvià, para que se pueda
facilitar o garantizar el correcto desarrollo de los servicios de
emergencias.

Por nuestra parte, también vamos a apoyar diversas
enmiendas del Partido Popular. Muchas gracias.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gracias, Sra. de las Heras. Pel Grup Parlamentari MÉS per
Mallorca té la paraula el Sr. Apesteguia per un temps de deu
minuts.

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

Sí, moltes gràcies, Sra. Presidenta. En aquesta secció, i
també seguint el guió que s'ha proposat com a l'esborrany de
votació, nosaltres pel que fa a la planificació pressupostària i
finançament, hem presentat una esmena, perquè es realitzi un
estudi de la part del deute que correspon a l’infrafinançament.
Precisament, el vicepresident va dir que la negociació que,
potencialment o previsiblement, s'obrirà a l'Estat sobre la
condonació o el quitament del deute que tenim a les comunitats
autònomes contreta amb l'Estat, les que estam acollides al FLA,
les Illes Balears havíem d'anar a negociar la part que correspon
a l'infrafinançament i no una proporció que negocia una altra
comunitat autònoma. Per tant, haurem d'estudiar quina part del
nostre deute correspon a aquest infrafinançament i, per tant, cal
preveure pressupostàriament la realització d'aquest estudi. Per
tant, atès que és una proposta del vicepresident del Govern,
estic convençut que el PP hi votarà a favor. 

Pel que fa a Innovació, nosaltres proposam incrementar el
nombre de personal o la quantia a la partida destinada a
personal i també a projectes, en concret a través de la (...),
perquè consideram que precisament la innovació, ha de ser una
aposta estratègica per a aquesta comunitat autònoma, no només
pel que fa a la diversificació econòmica, sinó també a
aconseguir un model econòmic molt més resilient, que generi
llocs de feina de molta més qualitat i que, a més, aporti també
un retorn a la societat, amb projectes de benefici comunitari. 

En aquest mateix sentit, pel que fa a la partida de la creació
de l’Oficina de garantia de llibertat lingüística, aquests 750.000
euros inútils, amb què el PP pretén contentar els seus socis de
VOX -com he dit, amb bastant poc èxit, per ara-, nosaltres
proposam destinar-los a una cosa que sí que sigui útil i que
reverteixi en la societat de forma positiva, i és en la creació de
l'Institut de Recerca de les Illes Balears, que precisament està
previst a la Llei de la Llei de la Ciència, i que suposaria un
element positiu i no un element disruptiu i de creació de
problemes, com és l’oficina anticatalà política de VOX, que, a
més està completament sobredimensionada, perquè, com hem
dit fa dues comissions, l'actual l'Oficina de Drets Lingüístics té
un cost de 150.000 euros. Per tant, ni tan sols ells saben a què
es dedicarien aquests 750.000 euros. Per tant, jo crec que és
una votació interessant, veure qui apostarà per la recerca i per
la innovació i qui apostarà per les dèries antimallorquines,
antimenorquines, antieivissenques i antiformentereres. 

Pel que fa al fons d'insularitat, proposam crear tota una sèrie
de inversions, per una banda, referent a habitatge públic, en
concret a Palma, incrementar el parc d'habitatge públic a
Palma. Després a dos projectes de l'àmbit de la salut, en aquest
cas, en el Centre de Salut de Llucmajor i també en el Centre de
Salut de Bunyola, que el grup que m'ha precedit també ha
presentat una esmena en aquest mateix sentit. I infraestructures
d’ensenyament, concretament a la redacció dels tres projectes,
en el tercer institut de Marratxí, l’Institut de Son Ferriol i el
CEIP de Sant Jordi. A la construcció de tres centres o
ampliació, la construcció de l'escola nova de Búger, l'ampliació
de l'institut de Porreres, o la construcció de l'escoleta de Pere
Garau. A més proposam també la reparació de la teulada de
l'escola de Puigpunyent, que està malmesa i necessita aquesta
inversió. I també la posada en marxa d'un pla pilot de
climatització i de patis climàtics, perquè no compartim ni
podem compartir que aquesta competència l'hagin d’exercir en
solitari els ajuntaments. És veritat que als centres d'educació
primària se’n fan càrrec del manteniment els ajuntaments, però
l'educació és una competència del Govern de les Illes Balears
i, per tant, no se’n pot desentendre i fiar-ho tot als ajuntaments.
Per tant, defensam aquesta corresponsabilitat per part de la
comunitat autònoma. 

També en aquest factor d'insularitat, proposam, pel que fa
al transport ferroviari i també agafant el guant del que va dir el
vicepresident a totes les compareixences pràcticament, que ha
fet en relació amb els pressuposts, la redacció dels tres
projectes més importants que queden a l’hora de desenvolupar
el nostre pla director de transport ferroviari. I en aquest sentit,
proposam que a l'exercici de 2024, es redactin els projectes del
tren de Llevant, de Sa Pobla a Alcúdia, del Pont d'Inca,
Aeroport, Llucmajor, aquests tres projectes. I així no tendrem
powerpoints i el 2025 podrem iniciar la incorporació d'aquests
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projectes en el pressupost. Entenc que és el que ens va
encomanar el vicepresident i, per tant, també confii que el
Partit Popular no contradigui al número dos de l'executiu
actual. 

També proposam l’allargament de les andanes. Aquesta
creim que és important, és una obra que no té una entitat molt
gran, però que sí que suposaria poder allargar els trens i, per
tant, que cada tren dugui més passatgers, amb la qual cosa
facilitaríem que amb la mateixa càrrega bàsicament de feina, el
transport públic per tren funcionés millor amb una inversió
relativament petita. 

I per acabar, a la darrera les nostres esmenes, que fa
referència a l'Institut d'Estadística de les Illes Balears,
proposam la creació d'un estudi de dades de la pobresa,
precisament per poder  incidir d'una forma més efectiva davant
aquest fenomen que és estructural i que hem de tenir la voluntat
d’erradicar. 

Aprofit, si em queda un minut, per posicionar-me respecte
de la resta de grups. Votarem a favor de totes les esmenes del
Partit Socialista, també de les des de MÉS per Menorca i
d'Unides Podem. Votarem en contra de les del Partit Popular,
perquè encara ara ningú del Grup Parlamentari del Partit
Popular ni del Govern no s'ha posat en contacte amb aquest
grup parlamentari per negociar cap esmena. Jo entenc que ho
fiïn tot a la setmana que ve, però els he de recordar que som
dimecres i que la votació en ple comença dimarts. Per tant, que
tampoc no ens venguin cinc minuts abans si tornen a tenir un
sostre de despesa. Per tant, vull dir que negociar es pot
negociar amb temps, si un té la voluntat. És a dir, que seguirem
esperant aquesta telefonada i si no tenc cap problema diria que
encara em queda bateria al mòbil, per tant, qualsevol persona
interessada pot contactar amb aquest portaveu. I a les de VOX,
demanarem vot separat.

Moltes gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Apesteguia. Pel Grup Parlamentari Mixt té la
paraula la Sra. Gomila, per un temps de cinc minuts.

LA SRA. GOMILA I LLUCH: 

Gràcies, Sra. Presidenta. MÉS per Menorca ha presentat
dues esmenes a la totalitat referents a les seccions 14 i 08, que
són les esmenes 10423 i 10424. 

Respecte de l’esmena a la secció de la Conselleria
d'Economia, Hisenda i Innovació es presenta aquesta esmena
a la totalitat pel que ja hem comentat moltes vegades, que
preveu una disminució de la recaptació a través de l'impost de
successions i donacions en detriment de les classes o de les
rendes més baixes. Per altra banda, també es veu un increment
de recaptació dels imposts de l’IVA i de la renda per les
persones físiques, que paguen tots els ciutadans. Es preveu una
baixada ridícula, sota el nostre punt de vista, per IRPF a les
rendes més baixes, que per a nosaltres és un autèntic
maquillatge de la realitat, mentre que segueixen desgravant
molt per a les persones amb més poder adquisitiu. Per tant, la

previsió d’incrementar aquesta recaptació en l’IVA i l’IRPF i,
en canvi, reduir l'impost de successions i donacions i l'impost
de transmissions patrimonials, sota el nostre punt de vista
representa una forma regressiva d’aquest tributari en contra del
que estableix l'article 31 de la Constitució i del que creim, des
de MÉS per Menorca, que segueix, per tant, beneficiant
aquelles persones que més tenen i que haurien de ser els que
més han d’aportar. 

Respecte de la secció de l'Oficina de garantia de la llibertat
lingüística també es presenta una esmena a la totalitat perquè
preveu una partida de 750.000 euros per a la creació i posada
en marxa d'aquesta oficina, que és de moment inexistent i no hi
ha cap normativa que la reguli, tot i que suposarà, sense cap
dubte, una eina per perseguir els drets lingüístics dels
catalanoparlants de les Illes Balears; que el PP ha comprat a
VOX per poder-li complaure els seus desitjos. És curiós que
després que el vicepresident Costa i també el PP repeteixi per
activa i per passiva que ells no pressuposten res que no hi hagi
projectes, perquè tots són cortines de fum, que és el que feia
l’anterior govern, veim que fan una excepció amb els 750.000
euros per a una oficina de garantia lingüística que no sabem
com s'organitzarà, que no sabem què farà, que no sabem quin
personal necessitarà, que nosaltres, sense cap dubte, rebutjam
la seva creació, però que sembla que el PP la beneeix i fa una
excepció als seus pressuposts de pressupostar una cosa que no
sabem encara què serà. 

Respecte de les esmenes parcials presentam tres esmenes.
La 10412, que es refereix a establir un conveni amb l'Institut
Menorquí d'Estudis per a la creació del centre de recerca en
arqueologia de Menorca, 30.000 euros per a la redacció del
projecte i 200.000 per a la posada en marxa d'aquest centre, en
un marc, Menorca Patrimoni de la Humanitat per Menorca
Talaiòtica que hem estat recentment distingits en aquest tema.

A la 10409 demanam dotar de partida econòmica suficient
per al desenvolupament de les tasques de l'Oficina de Prevenció
i Lluita contra la Corrupció de les Illes Balears, perquè no
podem compartir que s'elimini de cap manera aquesta oficina.
Demanam un import de 1 milió, aproximadament, 500.000
euros.

La darrera esmena, la 10395, és una esmena a la secció 32,
Ens territorials, en el sentit que l’aportació del Govern de les
Illes Balears per a Menorca Reserva de la Biosfera es faci
segons el mecanisme especial que preveu la llei i no des de
l’ITS. Menorca no es pot veure castigada per l'aportació per
posar a l’ITS aquests 4 milions que corresponen a la Reserva
de Biosfera. Per tant, creim que s'hauria de fer a aquesta altra
partida que nosaltres proposam.

Des de MÉS per Menorca seguirem mantenint que el
correcte seria posar-hi 5 milions d'euros, que també és el que
mantenia el PP la legislatura passada, però bé, esperant que, ja
que el PP diu que posaran 4 milions, hem posat només 4
milions d'euros a l'espera que el PP hi doni suport, que deixi de
finançar la Reserva de la Biosfera amb l’ITS i ho faci pel
mecanisme especial de finançament, perquè Menorca no es pot
permetre perdre 4 milions d'euros d’ITS.

Gràcies.
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LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sra. Gomila. Té la paraula la Sra. Gómez,
d’Unides Podem, per cinc minuts. 

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ: 

Gràcies, Sra. Presidenta. Nosaltres hem presentat cinc
esmenes. La 10317 és l’elaboració d'un pla estratègic per
dinamitzar un poble de Menorca, que es diu Es Castell, i fer un
estudi pilot sobre compra pública de locals. Es Castell és un
poble que sempre ha tingut un perfil de poble dormitori de Maó
i en els darrers anys s’ha incrementat el buidatge de comerços
i en general d'empreses. La desertització comercial del poble
permetria agafar aquest poble un poc per fer aquest pla pilot
que després, si surt bé, el Govern podria aplicar a altres
municipis de les Illes. És a dir, no és una ajuda directa a
l’ajuntament sinó que consideram que com a projecte pilot el
Govern, si açò tengués èxit, en podria fer rèplica a les altres
illes.

L'esmena 10309 té per sentit internalitzar una gran partida,
que ara mateix està externalitzada a les cambres de comerç, i
que té a veure amb tots els plans de formació, especialment en
innovació i temes de comerç. Pensam que tenim una empresa
pública, que és l’Institut de Desenvolupament Industrial, que
perfectament podria fer aquestes tasques sense necessitat que
s’externalitzin, perquè, a més a més, pensam que és una forma
encoberta de finançar les cambres de comerç que crec que, bé,
que igual que se subvencionen patronals o es poden
subvencionar sindicats, doncs, fer-ho clarament com a
subvenció, no amb aquesta modalitat encoberta
d'externalització, que no compartim. L’import és d’1.569.000
euros, que és la partida clavada que la traiem i la tornam a
entrar en favor de l'IDI.

Després, bé, ni que sigui quasi amb un perfil numantí, la
partida 10304 incorporada de nou el pressupost per a l’Oficina
anticorrupció. I dic “numantí” perquè ja sé que és morta, però,
vaja, que consti que nosaltres fins al darrer moment
continuarem defensant que no s'hauria d'haver eliminat.

I l'esmena 10305 intenta compensar la desfeta econòmica a
les partides de memòria democràtica, que, bé, que sabem que
és un dels peatges que VOX ha imposat al Partit Popular, que
tenen a veure amb la derogació anunciada la llei de 2018. I a
pesar que està escrit ja com acaba aquesta sèrie, nosaltres
consideram que fins al darrer moment hem de defensar
recuperar aquestes partides. 

L'esmena 10340 pretén reforçar els programes de lluita
contra el frau, per tant, és un finançament extra per a l’Agència
Tributària de les Illes Balears.

Respecte del suport d’Unides Podem a les propostes dels
partits del bloc d'esquerres, donarem suport íntegrament a totes
les esmenes. Quant al Partit Popular i VOX, al Partit Popular
nosaltres deixam per a aquests dies possibles microcirurgies,
que esper que siguin en doble sentit, jo ja he anunciat la
intenció que en parlem. I respecte de VOX és impossible donar
suport perquè realment estam tan enfora de les seves propostes
distòpiques que no hi ha cap marge de suport. Gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Gómez. Pel Grup Parlamentari Popular té la
paraula la Sra. Cardona, per un temps de deu minuts. 

LA SRA. CARDONA I RIBAS:

Gràcies, presidenta. Primer de tot, m'agradaria que constàs
en acta que tenim set esmenes, les 10013, 10029, 10030,
10031, 10032, 10033 i 10034 que es varen gravar amb el
programa 31314,  atès que l'aplicació no permetia introduir el
programa correcte, que era el 313L. 

Bé, intentaré poder afrontar totes les esmenes que s'han
presentat en aquesta comissió, però intentaré ser ràpida, perquè
n'hi ha moltes, estic contenta d'haver estat avui matí a les dues
comissions anteriors perquè el Sr. Pitaluga a la seva intervenció
ha posat de manifest la baixa inversió que s'ha fet aquests
darrers anys tant a Menorca com a Eivissa i Formentera, per
això nosaltres sí que hem presentat una gran bateria de... de
projectes que s’havien deixat abandonats.

Un dels projectes -seré un poc breu- que hem presentat són
les antenes TDT a Eivissa, un projecte de residència de
persones majors a Sant Josep a Eivissa, la reforma del Club de
Jubilats d'Es Migjorn, un nou geriàtric a Alaior, una reforma
geriàtrica a Ciutadella, la redacció i el projecte de reforma de
residència geriàtrica del Consell Insular, un centre de
discapacitats a Ciutadella, mobiliari de residència geriàtrica de
Santiago a Maó, una línia per a entitats socials que inclou el
centre de baixa exigència d’Es Gorg a Eivissa, la redacció i
l’execució del projecte definitiu del centre integral FP d'Es
Castell, l'Escola de Música d’Es Migjorn, l'Escola de Música
de Ciutadella, un nou conservatori a Maó, la rehabilitació de
l'edifici de l'Escola Natura d'Es Castell, un projecte d'ampliació
de taller nàutic pesquer FP a Eivissa al centre de Can Marines,
la millora del pavelló del Quartó de Sant Antoni de Portmany,
un projecte per a l'Escola d'Art d'Eivissa que han d’abandonar
el local que actualment tenen, el projecte de residència
d'estudiants de Sa Coma a Eivissa, un projecte d'ampliació del
CEIP de Sant Jordi, un projecte de remodelació del CEIP de
Sant Carles a Eivissa, donat que estava pressupostat l'any 2023
i no s'havia fet res, la remodelació i la utilització energètica del
CEIP de Sant Joan de Labritja, el projecte de construcció
d'habitatges en el passeig marítim d'Eivissa, promoció
d'habitatges de protecció oficial a la urbanització Santa Anna,
carretera de Menorca 6, i la rehabilitació de la promoció
d'habitatges a la plaça de l'Esplanada d'Es Castell.

Aquestes són les esmenes que nosaltres hem presentat, i ara
intentaré comentar les esmenes dels altres partits.

Respecte de les esmenes que s'han presentat per part de
VOX, a l'esmena 10090 ells demanen una partida per a la
contractació extraordinària d'una auditoria de legalitat i gestió
eficient dels organismes, empreses i ens públics, i la votarem a
favor. Hi estam totalment d'acord.

L'esmena 10083, que és una partida d’1,5 milions d'euros
per a l'impuls a un pla d'ajuda a emprenedors mitjançant l'inici
del programa línia de microcrèdits a través del sistema d'aval
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ISBA per a joves menors de 35 anys per projectes start-ups a
amortitzar solament quan tenguin beneficis.

Aprovarem també o votarem a favor de l'esmena 10098, que
és una partida per a manteniment i reparació de filtracions
d'aigua en el centre de salut de Lloseta.

Aprovarem també l'esmena que ha presentat la diputada de
VOX, 10099, de la partida del condicionament del nou centre
de salut a l'edifici Can Gual de Bunyola; la 10092, una partida
per construir residències per a estudiants... pressupostant un
plurianual de 18 milions d'euros dels quals 3 milions serien per
al 2024, i... i n’hi ha més.

La 10093, que és una partida per construir una residència
pública en règim de lloguer a Sa Coma d'Eivissa, per poder-la
destinar als empleats públics que tenen més problemes per
trobar places vacants i amb més dificultats per a la seva
cobertura, com són el personal sanitari, el personal docent i el
de Forces i Cossos de Seguretat de l'Estat. Es farà una partida
de 10 milions d'euros dels quals es destinaria 1 milió per a
2024.

L’esmena 10103, que és una partida per a l'ampliació de
quatre aules de l’IES Damià Huguet de Campos, i l'esmena
10104, que es la partida ampliació de tres aules del CEIP Pere
Bartomeu Pou d'Algaida per a educació infantil.

I per finalitzar amb VOX, l'esmena 10102, per a la partida
de reparació d'antenes de repetició de ràdio al municipi de
Calvià, perquè puguin tenir un correcte funcionament els
serveis d'emergència, que saben que tenen bastants problemes.

Votarem a favor de totes les esmenes que ens ha presentat
el Grup Parlamentari VOX. 

Respecte del Grup Mixt, Sa Unió per a Formentera, havíem
plantejat una transacció que el Grup Mixt no ha acceptat perquè
no hi ha el representant aquí. Llavors, la deixarem per al ple de
la setmana que ve, perquè puguin decidir si l'accepten o no, feia
menció a l'esmena 10301.

Respecte de l'esmena de Sa Unió per a Formentera 10298,
acceptarem aquesta esmena, que és una partida per dotar
l'Hospital de Formentera dels serveis oftalmologia i
estomatologia perquè els pacients no s’hagin de destinar a
Eivissa per a aquests serveis. 

Acceptarem també l'esmena 10299, que és una partida per
a una construcció del centre de salut de Formentera per poder
separar l'atenció primària de l'hospital de referència allà; i 
l'esmena 10296, que és una partida per a la rehabilitació del
moll d’Es Caló de Sant Agustí, també a Formentera. 

Pel que fa referència al Grup Mixt, Podemos, votarem en
contra de l'esmena 10317, on demanen elaborar un pla
estratègic de dinamització comercial a Es Castell i compra
pública de locals buits, perquè no correspon al programa de la
Secretaria General de la Conselleria d'Hisenda, si bé aquests
programes són programes que ja s’executen des de l’IDI de fa
molts d'anys.

A l'esmena 10309 demanen donar de baixa l'import destinat
a les cambres i destinar-lo a l'IDI, no correspon a aquesta
direcció general, però..., com he dit en l'esmena d'abans, l’IDI
fa molts d'anys que ja desenvolupa aquests plans estratègics de
dinamització a tots els tots els municipis que ho demanen.

L'esmena 10304 demana finançament per a l'Oficina de
Prevenció i Lluita contra la Corrupció, i crec que el Partit
Popular ja ha deixat molt clar quina és la seva opinió i la seva
imparcialitat, per la qual cosa la votarem en contra.

A l'esmena de Podem, la 10305, demanen una partida per
a la recuperació parcial del finançament destinat a polítiques de
memòria i li he de dir que el pressupost del programa 131D ja
compta amb el crèdit suficient.

Aquí n’hi ha una última, ha presentat la 10340, on demanen
la creació de lluita contra el frau a l'Agència Tributària de les
Illes Balears, votarem en contra perquè l'Agència Tributària de
les Illes Balears des de la seva creació ja té com un dels seus
objectius principals la lluita contra el frau fiscal.

Respecte de les esmenes presentades pel Grup Mixt, MÉS
per Menorca, votarem en contra. He de dir que l'esmena 10412,
on demanen un conveni amb l'Institut Menorquí per a la creació
del centre de recerca en arqueologia de Menorca, redacció de
projecte i posada en marxa, ja està previst en el pressupost de
2024 amb el crèdit suficient.

L'esmena 10409 demana dotació per a l'Oficina de
Prevenció i Lluita contra la Corrupció, i crec que ja he deixat
clar quina és la nostra opinió a l'anterior grup.

L'esmena 10396 demana una aportació per a la Reserva de
la Biosfera de Menorca, i dir-li que aquesta aportació ja està
pressupostada a la secció 32, Ens territorials, que es
transfereixen als consells insulars.

L’esmena 10423 fa referència a la baixada de recaptació per
mor de la llevada de l’impost de successions i donacions,
consideram que el pressupost de la secció 14, a la Conselleria
d'Hisenda és adequat a les previsions.

I l'esmena 10424, de 750.000 euros, per a la posada en
marxa de l'Oficina de llibertat lingüística, que pareix que hi
estan tan, tan en contra, dir que sí, efectivament està prevista la
posada en marxa d'aquesta oficina de garantia de la llibertat
lingüística durant el 2024, està en preparació i la normativa que
regularà el seu funcionament i en breu es trametrà... aquesta
oficina al Parlament de les Illes Balears i per això aquesta
partida que s’ha assignat.

Respecte de les esmenes de MÉS per Mallorca, les votarem
en contra, però faig saber al Sr. Apesteguia que tengui el mòbil
carregat, que el cridarem, que estigui pendent que rebrà una
cridada...

(Remor de veus)

Eh? És el que han dit que sí que... que intentarem que, com
he dit..., bé, com vaig dir ahir ja, totes aquestes esmenes que es
rebutgen dels partits de l'esquerra no vol dir que totes siguin en
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contra, sinó que intentarem poder consensuar-ne..., evidentment
les que entrin dins el nostre projecte, per poder-les incorporar
a la Llei de pressupostos i que quedi el més complet possible.

Un poc en general..., no sé el temps que em queda... No, no
em queda temps. D’acord, idò acabaré a la meva segona
intervenció. Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sra. Cardona. En torn de rèplica, el Grup
Parlamentari Socialista. Té la paraula el Sr. Bona, per un temps
de cinc minuts.

EL SR. BONA I CASAS:

No, només tenim una esmena a la totalitat a l'Oficina de
garantia i llibertat Lingüística de VOX, que teníem tantes ganes
d'eliminar-la que creiem que l’hem registrada dues vegades,
està repetida i, per tant, podem eliminar del registre la 10810,
per exemple, en tenim dues: 10660 i 10810...

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

 La podem votar dos pics si voleu, però bé... només era
això. Res més, no en faré ús. Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA: 

Perdó, 10160 i l’altra?

EL SR. BONA I CASAS:

La 10660 i la 10810, si no vaig errat, haurien de ser iguals.
No fa falta, la nostra, si el Grup Parlamentari (...), són iguals,
són a la totalitat les dues, per exemple poden llevar la que s’ha
registrat més tard.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Bona. Pel Grup Parlamentari VOX té la paraula
la Sra. de las Heras per un temps de cinc minuts.

LA SRA. DE LAS HERAS I FERNÁNDEZ:

Sí. Las enmiendas que ha mencionado, ¿ha dicho que eran
del Grupo Parlamentario VOX? No, las duplicadas.

EL SR. BONA I CASAS:

No, esmenes a la totalitat de l’Oficina de garantia de la
llibertat lingüística de VOX. L’oficina és de VOX, l’esmena
no. Ja està.

LA SRA. DE LAS HERAS I FERNÁNDEZ:

Vale. Nosotros no haremos utilización del turno. Gracias.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. de las Heras. Pel Grup Parlamentari MÉS per
Mallorca té la paraula el Sr. Apesteguia.

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

Sí, moltes gràcies. El Partit Popular..., jo estic content que
tenguin la voluntat de telefonar-nos, però insistesc, perquè crec
que és una obligació insistir. És a dir, ja han superat l'equador
de la tramitació dels pressuposts. Per tant, simplement si tenen
la voluntat de comunicar-nos quines esmenes ens votaran a
favor, efectivament, per això basta una telefonada abans de la
realització del ple, o simplement la sorpresa que ens puguem
trobar, de les que considerin que ens han d’aprovar. 

Si és una negociació, si hi ha una voluntat de diàleg amb la
resta de grups parlamentaris, jo crec que fem un poquet tard. I
simplement faig aquesta reflexió, i no li faig a la Sra. Cardona,
perquè entenc que és una reflexió que he de transmetre a tot el
Grup Parlamentari Popular, i també al Govern que la realització
d'un diàleg requereix d'un temps i de la generació d’espais de
confiança i de capacitat de negociació, perquè si simplement és
per dir-nos quines esmenes consideren que ens han de votar a
favor, els basta un whatsapp, els estalvii la telefonada, ens
envien els números i jo ja cercaré quines són. Però ara jo
entenc que és una estam parlant d'una altra cosa i anam tard.
Però vaja..., jo ho dic per si no ho volen fiar tot una altra
vegada a VOX, que entenc que els aprovin les esmenes
d'aquesta secció, però la negociació amb VOX no va d’aquesta
secció, vull dir, tots sabem en quina esmena es basa tot. Per
tant, o ho fien tot o obrin un gran diàleg amb tots els grups,
sense deixar de banda el seu soci, en qualsevol cas, si així ho
desitgen. Ho dic perquè, clar, han tengut temps d'estudiar les de
VOX, per aprovar-ne algunes, però jo no puc deixar d'entendre
com, per exemple, no estan a favor de l'estudi de part del deute
de la infrafinançament o la redacció de projectes de mobilitat,
que ha proposat el seu vicepresident, és que ho ha proposat el
seu vicepresident, la redacció d’aquests projectes. 

Per tant, jo entenc que des que es varen enviar els
pressuposts a aquest parlament i vàrem presentar les esmenes,
ha transcorregut un temps suficient, com per almanco aquelles
que és evident que el Govern, si no es contradiu a si mateix, hi
ha d'estar a favor, els poguéssim votar ja favorablement. Entenc
que és una papereta la que tenen i, per tant, no faré més sang.
Però sí que crec que la reflexió de ... si és dilluns que ve, ja no
serà una negociació, ni un diàleg, serà una simple comunicació.
Ho dic perquè especialment el vicepresident del Govern, crec
que no ha entès el que significa negociar i dialogar amb la resta
de grups parlamentaris. I jo crec que seria sa que es fes,
independentment que poguéssim arribar a acords o no. 

Pel que fa a la resta de grups, ja m'havia manifestat. I per
tant, vull agrair a qui ha manifestat el suport a les esmenes de
MÉS per Mallorca i a la resta, convidar-los a recapacitar,
perquè vertaderament són bones per a la majoria social d'aquest
país. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Apesteguia. Pel Grup Parlamentari Mixt té la
paraula la Sra. Gomila per un temps de cinc minuts.
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LA SRA. GOMILA I LLUCH:

Gràcies, Sra. Presidenta. Bé, per manifestar un poc el vot
que farà MÉS per Menorca, en aquestes esmenes. Votarem a
favor de les esmenes de MÉS per Mallorca, del PSOE i
d’Unides Podem. Farem un vot en contra de les esmenes
presentades pel PP, VOX i Sa Unió de Formentera, sense
perjudici que de cara al ple, es pugui negociar i arribar a algun
acord, en el qual es puguin aprovar alguna de les esmenes. 

Respecte de la Reserva de la Biosfera, Sra. Cardona, ja sé
que està pressupostat en el pressupost, perquè està a l’apartat
d’ITS, però de fet, l’esmena està posada perquè precisament
creim, que no ha d'estar en aquest apartat d’ITS, sinó que ha
d'estar a la que nosaltres proposam d’ens territorials, perquè
creim que el finançament de Menorca Reserva de la Biosfera,
ha de ser un mecanisme especial que preveu la llei, a l’article
80 i, en cap cas amb l’impost turístic, igual que opinam el
mateix amb la capitalitat de Palma i amb capitalitat d'Eivissa,
perquè açò el que fa és anar en detriment dels interessos, en
aquest cas, dels menorquins i les menorquines, que veuran
rebaixada la seva dotació que prové de l’ITS, que està marcat
damunt la llei. Per tant, reiteram aquesta esmena, perquè creim
la necessitat que la Reserva de la Biosfera de Menorca sigui
finançada amb el mecanisme especial que es preveuen, en cap
cas amb ITS, pel que representa de greuge per als menorquins
i les menorquines. Nosaltres des de MÉS per Menorca, estam
per defensar els interessos dels menorquins i les menorquines
i el seu benestar. 

Respecte de l’Oficina de garantia de llibertat lingüística,
vostè diu que ja hi estan fent feina, però -li ho torn repetir- són
vostès mateixos, tant el vicepresident Costa, com el PP que
diuen que els seus pressuposts són realistes, que no hi ha cap
cortina de fum i no hi ha res que no hi tengui projectes. Quan
aquí veim una oficina de 750.000 euros, sense projectes, sense
saber com s’organitzarà o què farà i en canvi sí que la
pressuposten. Per tant, entenc que realment aquest principi que
tenen vostès, només val per a segons què. Per contentar VOX
sí que podem fer excepcions i posar projectes o posar oficines
que no sabem com seran. I, en canvi, no podem posar alguns
projectes, encara que siguin de redacció de projectes d’idees
que hi hagi, per poder tirar endavant. Crec que es contradiuen,
i els entenc, eh?, si jo estigués en la seva situació segurament
també faria excepcions. El que hagués desitjat és que l'excepció
que fes el PP, no fos amb l’Oficina de garantia de llibertat
lingüística, sinó en altres temes que poguessin excepcionar-se.

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Gomila. Pel Parlamentari Popular té la paraula
la Sra. Cardona per un temps de cinc minuts. 

LA SRA. CARDONA I RIBAS:

Gràcies, presidenta. Jo per no fer de manco els dos grups
que em queden, també faré quatre mencions a les esmenes, si
bé les votarem en contra, com he dit, i les deixarem per a unes
negociacions, que esperem que d’aquí sí que surtin aprovades. 

Sr. Apesteguia, nosaltres sí que vàrem tenir el mòbil
carregat la passada legislatura i tampoc no en vàrem rebre cap
de cridada. Li ho dic amb tota l’estima que li tenc, però li
promet que en rebrà.

Respecte de les esmenes presentades per MÉS per
Mallorca, les 10211, 212, 213, 214, 215 i 217, aquestes ja li
avanç que les votarem en contra, perquè són infraestructures
educatives, que ja estan contemplades dins el Pla
d’infraestructures de l’IBISEC.

L’esmena 10166, que demana l’execució d’obres
d’allargament d’andanes per afavorir l’aturada de trens, no
s’accepta, perquè Serveis Ferroviaris de Mallorca ja té el seu
pla d’inversions en trens i altres estructures que vol
desenvolupar. I les altres en general les votarem en contra.

Respecte de les esmenes presentades pel Partit Socialista,
les 10614, 10660, 10810, 10619, 10620, 10621, 10622, 10659,
10641, 10854, 10848, 10866, 10870 i 10649 no les acceptarem
perquè fan relació a assignar partides pressupostàries que ja
estan contemplades a les seccions corresponents a les peticions
que s’estan fent.

I respecte una altra vegada més de l’esmena que demana
mantenir l’Oficina anticorrupció, crec que ja ho he dit diverses
vegades i no es votarà a favor. 

Si bé, com he dit al principi, m’agradaria que quedàs clar
que això no és un definitiu, sinó que d’aquí al ple del debat,
intentarem introduir les millors possibles. Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Cardona. Llavors passam a votar la secció 14,
Conselleria d’Economia, Hisenda i Innovació. Pel que han dit
i ens han transmès, hi ha alguns grups que han demanat votació
separada d’algunes esmenes. Per tant, votarem les esmenes
presentades per cada grup parlamentari i si hi ha qualque cosa,
diguin-nos-ho, per favor.

En principi votació conjunta de les esmenes del Grup
Parlamentari Socialista. 

Vots a favor?

Vots en contra?

EL SR. SECRETARI:

6 vots a favor i 7 en contra.

LA SRA. PRESIDENTA:

Queden rebutjades les esmenes. 

Pel Grup Parlamentari VOX sí que ens han demanat votació
separada de dues esmenes, les 10090 i 10093. Llavors, si els
sembla bé, votaríem la 10090 i la 10093 conjuntes i després
totes les altres. Passam a votar la 10090 i la 10093.

Vots a favor?
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Vots en contra?

EL SR. SECRETARI:

7 vots a favor i 6 en contra. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Queden aprovades aquestes dues esmenes. La resta
d'esmenes: 10083, 98, 99, 92, 10103, 104 i 102.

Vots a favor?

Vots en contra’

Abstencions?

EL SR. SECRETARI:

7 vots a favor, 5 en contra i 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Queden aprovades les esmenes. Votació conjunta de les
esmenes del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca. 

Vots a favor?

Vots en contra?

EL SR. SECRETARI:

6 vots a favor i 7 en contra.

LA SRA. PRESIDENTA:

Queden rebutjades les esmenes. Del Grup Parlamentari
Mixt, MÉS per Menorca. 

Vots a favor?

Vots en contra?

EL SR. SECRETARI:

6 vots a favor i 7 en contra.

LA SRA. PRESIDENTA:

Queden rebutjades les esmenes. Del Grup Parlamentari
Mixt, Unides Podem.

Vots a favor?

Vots en contra?

EL SR. SECRETARI:

6 vots a favor i 7 en contra.

LA SRA. PRESIDENTA:

Queden rebutjades les esmenes. Del Grup Parlamentari
Mixt, Sa Unió de Formentera.

LA SRA. CARDONA I RIBAS:

Demanaria vot per separat, per favor. Bé, la 10301 per
separat, per favor.

LA SRA. PRESIDENTA:

D’acord. Idò, votam en primer lloc la 10301, i després la
resta.

Vots a favor de la 10301?

Vots en contra?

Abstencions?

EL SR. SECRETARI:

5 en contra i 7 abstencions, i 8 abstencions, perdó.

LA SRA. PRESIDENTA:

Idò, 3 en contra. No, no pot ser. 

EL SR. SECRETARI:

6 en contra, perdó, i 7 abstencions. 

(Se sent unes veus de fons)

LA SRA. PRESIDENTA:

Llavors, queda rebutjada l’esmena 10301. La resta
d’esmenes de Sa Unió de Formentera. 

Vots a favor?

Vots en contra?

EL SR. SECRETARI:

6 vots a favor i 7 en contra.

LA SRA. PRESIDENTA:

Queden rebutjades la resta d’esmenes. Ara pel Grup
Parlamentari Popular també hi ha votació separada. La votació
seria, per una banda, de quatre esmenes: 10029, 10023, 10042
i 10016. Perdó, les 10014, 10029, 10023, 10042 i 10016. Són
cinc. 

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?
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EL SR. SECRETARI:

6 vots a favor, 6 en contra i 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Com que el vot ponderat no resol l’empat, passam a segona
votació.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

EL SR. SECRETARI:

6 vots a favor, 6 en contra i 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Tercera votació.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

Queden rebutjades aquestes cinc esmenes. I ara la resta
d’esmenes que són moltes, volen que les digui o no fa falta? La
resta d’esmenes del PP.

Vots a favor?

Vots en contra?

EL SR. SECRETARI:

7 vots a favor i 6 en contra.

LA SRA. PRESIDENTA:

Aquestes queden aprovades. 

Sense més assumptes a tractar, s’aixeca la sessió. I
reprenem, per si volen avisar els companys, a les 16.00 hores.
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